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Forord

Denne masteroppgaven er for meg slutten på et tre års studium innenfor
skoleutvikling og utdanningsledelse. Jeg startet studiet i 2014 med modulene
“organisasjon og ledelse i skolen” og “skolen i samfunnet”. Emnene var svært
interessante og ga meg innblikk i alle påtrykk skolen utsettes for i samfunnet
vårt. I februar 2021 startet jeg som skoleleder i Trondheim, og rektor motiverte
meg til å fullføre de to siste årene i masterstudiet. Høsten 2021 tok jeg fatt på de
to siste årene på masterstudiet, og nå i juni 2023 er epoken over og masteren
skal leveres. I samme periode har jeg startet som skoleleder ved en annen skole
i Trondheim. Dette har vært interessant da det har vært svært lærerikt å få
erfare ulike enheter innenfor samme organisasjon samtidig som jeg studerte
emnene i studiet.

Da jeg har hatt ansvar for skolestarterne ved de to skolene jeg har vært
skoleleder for, har jeg blitt svært interessert i overgangen mellom barnehage og
skole. Etter 1,5 måned i jobben som skoleleder kom pandemien brått og uventet,
og skolene fikk kjenne på frustrasjonen over restriksjonene pandemien utløste.
Dette gjaldt også for skolestarterne. Det ble da mer synlig for meg at
overgangen kan være sårbar for noen elever og deres foresatte. Samtidig
opplevde jeg et skolesystem som jobbet iherdig for å finne gode løsninger som
var innenfor restriksjonene. Dette utløste mitt ønske om å rette min studie mot
overgangen under pandemien.

Jeg vil rette en takk til NTNU for interessante emner og god veiledning fra våre
forelesere gjennom studiet. En spesielt stor takk går til min veileder, Carl Fredrik
Dons. Hans kunnskap og entusiasme innenfor faget er unik, og hans gode
veiledninger har motivert meg til videre arbeid med masteren.

Til slutt vil jeg rette en takk til min familie, og spesielt til min enestående mann
som har stilt opp konstant under studiet. Denne masteren er vår.

Trondheim, 1. juni 2023

Lill- Anita Øien Bensvik



Sammendrag

Overgangen mellom barnehage og skole/SFO er et emne det er forsket på og

skrevet en del om. For enkelte barn og deres foresatte er dette en sårbar epoke.

Det er derfor essensielt at skolene i samarbeid med barnehagene har gode

rutiner og gjennomfører gode overgangsprosesser. Trondheim kommune har

utarbeidet en egen plan med rutiner for overgangen mellom barnehage til

skole/SFO(Nereid,2018).

I løpet av pandemien har skoleledere over hele verden stått overfor utfordringer

når det gjelder å møte skolestarterne, barnehagene og foreldrene. De største

utfordringene har vært å finne en trygg måte å introdusere skolestarterne til

skolen på, samt å samarbeide med barnehager og foreldre for å sikre en jevn

overgang til skolen. I denne masteroppgaven vil jeg se nærmere på tiltakene et

utvalg av skoleledere i Trondheim kommune anvendte for skolestarterne under

pandemien. Med dette utgangspunktet har jeg vært interessert i å lete etter funn

som kan bidra til kvalitetsheving for overgangen mellom barnehage og skole-

SFO. Min problemstilling har vært:” Hvordan kan skolelederes erfaringer fra

pandemien brukes for å heve kvaliteten på gode overganger mellom barnehage-

skole/SFO?". Med dette som utgangspunkt ble det også naturlig å stille mitt

oppfølgingsspørsmål i tittelen: “pandemiens skygge- dagens muligheter?”.

Studien har hatt en kvalitativ innretning. Funn i studien er drøftet i forhold til

teoretiske perspektiver vi finner hos organisatorisk læring, transformasjonsteori,

samskapt læring, instructional leadership og transformasjonsledelse. Jeg har

drøftet mine funn fra analysen opp mot teori og tidligere forskning. Av funn i min

studie fremgår det at tiltak skoleledere anvendte under pandemien hevet

kvaliteten på overgangsprosessen. Dette gjelder bruk av barnehagegrupper i

oppstarten av overgangsprosessen samt verdien av et godt foreldresamarbeid.

Funn viser områder der det er behov for kvalitetsheving. Dette gjelder

forventningsavklaring rundt “skolering” av 6-åringen og tettere samarbeid med

barnehagen. I tillegg peker funn i retning av hvilke lederstiler skolelederne og

kommunen anvendte under pandemien. Da min studie inneholder kun fire

informanter kan ikke funnene generaliseres.
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Abstract

The transition between kindergarten and school/SFO is a topic that has been
researched and written about a lot. For some children and their guardians, this is
a vulnerable era. It is therefore essential that the schools, in collaboration with
the kindergartens, have good routines and carry out good transition processes.
Trondheim municipality has drawn up a separate plan with routines for the
transition between kindergarten to school/SFO (Nereid, 2018).

During the pandemic, school leaders all over the world have faced challenges
when it comes to meeting those starting school, kindergartens and parents. The
biggest challenges have been to find a safe way to introduce the school starters
to the school, as well as to work with kindergartens and parents to ensure a
smooth transition to school. In this master's thesis, I will take a closer look at the
measures a selection of school leaders in Trondheim municipality used for those
starting school during the pandemic. With this starting point, I have been
interested in looking for findings that can contribute to raising the quality of the
transition between kindergarten and school-SFO.
My problem has been: "How can school leaders' experiences from the pandemic
be used to raise the quality of good transitions between
kindergarten-school/SFO?". With this as a starting point, it was also natural to
ask my follow-up question in the title: "the shadow of the pandemic - today's
opportunities ?”.

The study has had a qualitative design. Findings in the study are discussed in
relation to theoretical perspectives we find in organizational learning,
transformation theory, co-created learning, instructional leadership and
transformational leadership. I have discussed my findings from the analysis
against theory and previous research. From findings in my study, it appears that
measures school leaders used during the pandemic raised the quality of the
transition process. This applies to the use of nursery groups at the start of the
transition process as well as the value of good parental cooperation. Findings
show areas where there is a need for quality improvement. This applies to
clarification of expectations regarding the "schooling" of the 6-year-old and closer
cooperation with the nursery school. In addition, findings point in the direction of
which leadership styles the school leaders and the municipality used during the
pandemic. As my study contains only four informants, the findings cannot be
generalized.
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Kapittel 1: Innledning

1.1 Bakgrunn for valg av tema

Regjeringens veileder “Fra eldst til yngst” (Regjeringen,2008) og UDIR’s føringer
på “Overgangen mellom barnehage til skole” (UDIR,2017) omtaler sentrale punkt
når det gjelder verdien av en god overgang for skolestarterne fra barnehage til
skole/ SFO.

Overgangen mellom barnehage og skole/SFO er et fenomen det er forsket på og
skrevet mye om. Forskning fra Kunnskapssenteret (Lillejord et al.,2015) redegjør
for tiltak med positiv virkning på barns overgang fra barnehage til skole.
Hovedfunnene i rapporten peker på viktigheten av et tett samarbeid mellom
barnehage og skole der overgangen blir en prosess, at skolen ivaretar det
lekende barnet i overgangen samt har fokus på sosialisering. Deretter fremheves
viktigheten av et aktivt foreldresamarbeid i overgangen da foresatte spiller en
viktig rolle.

Overgangen mellom barnehage og skole/ SFO er en stor prosess for 5- og 6
åringene. Av den grunn ønsker jeg å se på kvaliteten rundt gode
overgangsprosesser mellom barnehage og skole/SFO. Jeg vil i denne studien
rette blikket mot tiltak skoleledere anvendte under pandemien, og se om disse
kan heve kvaliteten eller brukes for å heve kvaliteten på gode
overgangsprosesser mellom barnehage og skole/SFO.

Siden mars 2020 har Norge vært utsatt for en verdens-pandemi som har gitt
store utfordringer i hverdagslivet vårt. Utdanningssektoren har vært sterkt
preget av utfordringene, og det har vært strenge smitteverntiltak og tidvise
nedstengninger som har preget skolehverdagen. Dette har gitt skolelederne store
utfordringer med rutiner og organisering. For skolelederne ble det utfordrende å
få gjennomført rutinene rundt overgangen mellom barnehage og skole/SFO de to
årene pandemien herjet mest. En av utfordringene har vært å sikre at
skolestarterne og deres foreldre får den nødvendige informasjonen og
forberedelsen for å starte skolen. Det har vært viktig å opprettholde
kommunikasjonen og samarbeidet mellom barnehagen, skolen og foresatte samt
å prøve og tilpasse dette med utgangspunkt i smittevernreglene.

Trondheim kommune har en egen plan med rutiner for overgangen mellom
barnehage til skole/SFO (Nereid,2018). Planen beskriver rutiner for overgangen
fra barnehage til skole/ SFO for barn i Trondheim kommune. Formålet med
veilederen er å sikre en trygg og god overgang for barnet samt gi informasjon
om ulike tiltak og rutiner som anbefales på skole og barnehage for å sikre en god
overgang. Det fremheves at det skal være en meningsfull sammenheng mellom
det barna lærer det siste året i barnehagen samt det som møter barnet det første
året på skolen. Ifølge veilederen tar overgangsrutinene utgangspunkt i tre viktige
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forutsetninger:” Skolens tidlige samarbeid med foreldre, den enkelte barnehage
samt grenseobjekter” (Nereid,2018:6). I veilederen blir det beskrevet ulike tiltak
som gjøres i barnehagen for å forberede barnet på overgangen til skolen. Disse
tiltakene er språkopplæring, å følge rutiner, å kunne være del av en gruppe, å
utvikle språk og sosial kompetanse som en ferdighet til læring. Nereid (2018)
vektlegger samarbeidet mellom barnehage og skole/SFO og foreldre, samt
involvering av barnet selv i overgangsprosessen. Dette skal bidra til å skape
trygghet og forutsigbarhet for barnet og familien, samt sikre en helhetlig
tilnærming til overgangen. Veilederen inneholder et årshjul samt trinn i
overgangen fra barnehage til skole. I tillegg inneholder den tre
overføringsskjemaer om det enkelte barnet som skal fylles ut skriftlig og leveres
til skolen.

Hovedintensjonen min med denne studien er å lete etter tiltak som kan styrke
overganger samt ledelse under overganger. Ut fra forskning som jeg vil redegjøre
for nedenfor, kan det tyde på at det under pandemien ble anvendt tiltak i skolen
som fungerte meget bra.

Dehlin et al.(2022) har skrevet en kronikk med forskningsspørsmål om
pandemien viser at erfaringene med korona kan brukes til noe positivt? Dehlin et
al.(2022) sine funn fra denne forskningen peker på at skolen er i stadig utvikling.
Biesta(2020) sier at skolen har tre samfunnsmandat som er sosialisering,
sertifisering og subjektivisering (Dehlin et al.,2022). Da ingen av disse er statiske
elementer sier forskerne at det viser at skolen alltid er i utvikling. De fremhever
forskjellen ved hverdagen og pandemien, og at pandemien gjorde at skolen raskt
måtte iverksette tiltak. Dette belyser hvilken endringsvilje, handlekraft og
kreativitet som ligger i skolene. Forskerne påpekte at mange skoler hadde tatt
initiativ til å utvikle egne rutiner og planer for å håndtere pandemien, og har
drevet et meget hyppig utviklingsarbeid for å tilpasse seg situasjonen. Videre
viser rapporten at skolene har lært mye om fleksibilitet og tilpasningsevne. I en
situasjon med stor usikkerhet og stadig endringer har det vært viktig å kunne
tilpasse seg og finne nye løsninger (Dehlin et al.,2022). Dette peker også på at
skolene er i et stadig utviklingsarbeid, både bevisst og ubevisst. Rapporten
konkluderer med at skolene har vært flinke til å tilpasse seg situasjonen og gjøre
endringer i tråd med nasjonale retningslinjer og anbefalinger.

Kronikken til Dons et al.(2020) “Koronakrisen som innovasjon i norsk skole”
fremhever at koronaepidemien førte til at skoleledere ledet en skole med
uforutsigbare hverdager og brå endringer. Dette forstås som en innovasjon med
merverdi i organisasjonen ved de menneskeskapte endringene som var
nødvendige for å sikre elevenes læring også under pandemien. Skolelederne
måtte omorganisere og improvisere hvordan skolen skulle driftes, samt bruke
digitale plattformer for å kommunisere med de ansatte. Med utgangspunkt i
Paulsen(2019) var det under pandemien nødvendig for lederne å operere i et
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transparent landskap basert på gjensidig tillit mellom ledere og ansatte (Dons et
al, 2020). Maktforholdet mellom leder og ansatte ble utfordret og nye vokste
frem. Dons et al.(2020) mener vi gjennom innovasjon av pandemiens erfaringer
kan føre til bedre praksis. De peker da på at pandemiens ledelsesformer,
samarbeidsformer og undervisning kan bidra til utvikling av felles
læringsprosesser. Etter evaluering av tiltakene uten pandemi kan man se om
noen av dem kan bidra til utvikling av ny felles kunnskap inn i skolen.

Forskningene til Dehlin et al.(2022) og Dons et al.(2020) viser at skolelederne
ledet frem gode løsninger under krisehåndteringen av pandemien. Jeg undres
derfor om vi kan forstå overgangen annerledes med tanke på erfaringer fra tiltak
som ble gjort rundt overgangen under pandemien? Det vil da være nye metoder
og innganger for overgangen fra pandemien jeg vil se på.

1.2 Problemstilling og forskningsspørsmål

Bakgrunnen for valg av tema ble med ovennevnte som utgangspunkt overgangen
fra barnehage til skole/ SFO under pandemien. Overgangen vil derfor være det
mest sentrale i min problemstilling. Hvordan løste skoleledere i Trondheim
kommune utfordringene under pandemien, og kan noen av tiltakene skoleledere
anvendte heve kvaliteten eller vise områder med behov for kvalitetsheving når
det gjelder overgangen mellom barnehage til skole/SFO? Jeg vil også se på
former for ledelse skoleledere anvendte rundt overgangen under pandemien.
Hovedintensjonen er å styrke overgangen og ledelse under overgangen.

Med utgangspunkt i min bakgrunn for valg av tema har jeg utarbeidet denne
problemstillingen:

” Hvordan kan skolelederes erfaringer fra pandemien brukes for å heve kvaliteten
på gode overganger mellom barnehage-skole/SFO?”

For å spisse problemstillingen ytterligere landet jeg på følgende
forskningsspørsmål:

1. Hvordan løste skoleledere overgangen for skolestartere under pandemien?

2.På hvilken måte bidro løsningene til å heve kvaliteten eller finne områder med
behov for kvalitetsheving til overgangen?

3. Hvilken form for ledelse ble anvendt under gjennomføringen av overgangen
under pandemien?

Mitt mål med det første forskningsspørsmålet er å få en kartlegging av tiltakene
skolelederne anvendte under pandemien. Med mitt andre forskningsspørsmål er
jeg ute etter skoleledernes refleksjoner rundt tiltakene. Jeg ønsker en refleksjon
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rundt om noen av tiltakene kan heve kvaliteten på overgangen eller om det ble
avdekket områder med behov for kvalitetsheving. Med utgangspunkt i studiens
tredje forskningsspørsmål er jeg ute etter hvilken form for ledelse som ble
anvendt under pandemien. Gjorde pandemiens utfordringer at skolelederne
måtte anvende en annen form for ledelse rundt overgangen?

1.3 Avgrensninger

Da studien min omhandler tiltak skolelederne anvendte til overgangen under
pandemien, er det naturlig å avgrense oppgaven til å gjelde under pandemien.
Da jeg vil ta utgangspunkt i Trondheim kommunes rutiner for overgangen fra
barnehage til skole/SFO vil Trondheim kommune også være en avgrensning i min
studie. I tillegg er Trondheim en kommune med 55 skoler, hvor de største
skolene er kombinerte skoler.

Da kombinerte skoler har et høyt antall skolestartere og avleverende barnehager
valgte jeg først å anvende en kombinert skole fra hver bydel. Da det ikke
foreligger en kombinert skole i den ene bydelen valgte jeg to fra en annen bydel.
Dette for å oppnå høyest mulig bredde i min studie. Jeg ønsket også å intervjue
skoleledere fra disse fire skolene. Først ønsket jeg å kun intervjue rektorer, men
underveis i min studie fant jeg ut at jeg også trengte en avdelingsleder for å
oppnå størst mulig bredde. Dette er i tråd med at Befring(2010) som sier at
avgrensning av populasjonen vil endre seg når man videreutvikler
problemstillingen.

Undertittelen “pandemiens skygge- morgendagens muligheter?” ble valgt da jeg
med denne studien søker om skolelederne anvendte tiltak, eller fant områder
med behov for kvalitetsheving, under pandemien som kan heve kvaliteten på
overgangen til skolestarterne.

1.4 Oppgavens struktur

Jeg vil her beskrive hvilken struktur jeg har valgt for min masteroppgave. Min
studie vil rapporteres gjennom syv kapitler.

Det første kapitlet er innledningen. Her vil jeg begrunne min bakgrunn for valg
av tema samt introdusere studiens problemstilling samt dens
forskningsspørsmål. Jeg vil også informere og begrunne studiens avgrensninger
samt tydeliggjøre studiens begrepsavklaringer her.

I studiens andre kapittel vil jeg vise til tidligere forskning rundt overgangen,
pandemien og ledelse. Jeg vil også fremstille hvilken teoretisk ramme jeg har
valgt til studien min. Pandemien kom brått og uforutsett i mars 2020. Det finnes
derfor lite forskning rundt pandemien i skolen så langt, men Jones et al.(2021)
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har forsket på dette med tittelen "Crisis as Opportunity". I tillegg til dette har jeg
sett på Kunnskapssenterets forskning: “forskning med positiv virkning på barns
overgang fra barnehage til skole” (Lillejord et al.2015). Når det gjelder forskning
rundt ledelse har jeg ut fra min studie valgt Brandmo og Aas(2020) forskning på
“Instructional og transformational ledelse i norsk kontekst” samt Aas, Andersen,
Vennebo og Dehlin(2022) forskning “Ledelse av skoleutvikling- en
kunnskapsoversikt”. Dette da disse forskningene omhandler ulike lederstiler og
former for ledelse som anvendes i norske skoler.

Med utgangspunkt i min problemstilling og mine forskningsspørsmål har det vært
naturlig for meg å se på teori om organisasjonsutvikling da dette vil være
relevant for tiltak under pandemien. Jeg vil her anvende organisasjonsteori,
organisatorisk læring, transformasjonsteori, og samskapt læring. Når det gjelder
teorier rundt ledelse har jeg valgt instructional ledelse, transformasjonsledelse og
distribuert ledelse. Teoriene jeg har valgt rundt lederstiler er en todimensjonal
lederstilmodell og en situasjonsavhengig lederstilmodell

I studiens tredje kapittel vil jeg redegjøre for mitt valg av metode. Dette er en
kvalitativ studie med et fenomenologisk perspektiv hvor jeg har brukt
dybdeintervju som metode for å skaffe meg data/ empiri. Jeg har anvendt
deskriptiv analyse for å strukturere dataene mine.

I fjerde kapittel presenteres min empiri. Empirien presenteres og analyseres med
utgangspunkt i mine tre forskningsspørsmål. Under de to forskningsspørsmål vil
jeg dele skoleledernes svar og min analyse ut fra skolestarterne, barnehagen og
skolestarternes foresatte. I mitt siste forskningsspørsmål vil jeg studere
lederstiler ut fra to perspektiv: skoleledere og Trondheim kommune.

I femte kapittel vil jeg vise til hovedfunnene i min analyse. Deretter vil analysen
drøftes opp imot teori og forskning som jeg har anvendt til min studie.

I sjette kapittel vil jeg se på sentrale funn i min studie og konkludere ut fra disse.
I tillegg vil jeg presentere studiens implikasjoner til videre forskning.

Til slutt vil jeg i syvende kapittel avslutte masteren med utgangspunkt i min
problemstilling “Hvordan kan skolelederes erfaringer fra pandemien brukes for å
heve kvaliteten på gode overganger mellom barnehage- skole/SFO?”. Jeg vil også
forsøke å svare ut oppgavens undertittelen “pandemiens skygge- dagens
muligheter?”. Er det funn som tilsier at pandemien utløste tiltak rundt
overgangen som hever kvaliteten? At pandemiens frustrasjonsbølge skapte så
gode løsninger at skoleledere vil fortsette å anvende disse?
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1.5 Sentrale begrep

Her vil jeg definere og avklare ulike begrep som går igjen gjennom studien:

Med “skolestartere” menes barna som skal starte i førstetrinn på skolen
kommende høst.

Ordet "kohorter" refererer til en gruppe mennesker som deler en felles egenskap.
Kohorter vil her si samling av samme barn i en barnehagegruppe.

Overgang i forstand barnehage til skole refererer til den prosessen hvor et barn
går fra å være en del av barnehage til å begynne på skolen

Overføringsskjema er skjema der foresatte og barnehagen beskriver
skolestarterens styrker og utfordringer. Disse overleveres skolen våren før
skolestart.

Overføringssamtaler mellom barnehage og skole er samtaler som finner sted
mellom ansatte i barnehagen og skolen når et barn skal begynne på skolen.
Formålet med samtalene er å sikre at barnet får en god overgang fra barnehagen
til skolen.

Førskoledag/ bli-kjent-dag er to navn på samme begrep. Dette er en dag der
barn som snart skal begynne på skolen, får mulighet til å besøke skolen og bli
kjent med lærere og klasserommet før skolestart.

Besøksdager er dager der barna som snart skal begynne på skolen, kommer på
besøk med alle eller noen skolestartere fra barnehagegruppa si. Barna trenger
ikke å begynne på samme skole om de deltar på besøksdager.

Innskrivingen vil si at barna som skal begynne på en gitt skole møter til et
fastsatt tidspunkt for å “skrive seg inn”/ registrere seg som skolestarter på
skolen. Ofte er dette barnas første møte med nærskolen sin.
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Kapittel 2: Teoretisk ramme

I dette kapitlet vil jeg belyse den teoretiske rammen til min problemstilling:
” Hvordan kan skolelederes erfaringer fra pandemien brukes for å heve kvaliteten
på gode overganger mellom barnehage-skole/SFO?”.

For å belyse min problemstillingen og mine valg i studien ønsker jeg å begrunne
valg av funn fra tidligere forskning rundt temaene overgangen fra barnehage til
skole/SFO, pandemien og anvendelse av ledelse. Jeg vil se på tidligere forskning
som berører overgangen og se om det kan foreligge nye muligheter ved at man
ble tvunget til å gjøre andre tiltak for overgangen under pandemien?

Jeg vil også begrunne valg av funn teoretisk ut fra spørsmål som stilles i
problemstillingen. Jeg vil redegjøre for mine valg av teori, og ut av dette vil jeg
danne en teoretisk ramme for min problemstilling. Dette vil jeg gjøre ut fra
teorier rundt organisasjonsutvikling, ledelsesperspektiv og ut fra lederstiler
lederne anvendte under pandemien.

Ut fra tidligere forskning samt mine teorivalg ønsker jeg derfor å søke forståelse
for hvordan pandemien påvirket overgangen i et organisasjonsperspektiv samt i
et lederperspektiv. Jeg søker en forståelse om noen av tiltakene kan heve
kvaliteten på overgangen, eller søke etter forståelse om noe bør endres for å
heve kvaliteten ytterligere?

Jeg vil bygge opp dette kapitlet på følgende måte. Først vil jeg vise til forskning
rundt overgangen, pandemien og ledelse. Deretter vil jeg vise mitt teoretiske
perspektiv. Under det teoretiske perspektivet deler jeg teori inn i tre
fokusområder. For det første vil jeg vise til organisasjonsteori. Jeg vil her
anvende organisatorisk læring, transformasjonsteori og samskapt læring.
Deretter vil jeg vise til teori ledelsesteorier. Jeg vil da anvende instructional
leadership, transformasjonsledelse og distribuert ledelse. Til slutt vil jeg vise til
teori angående lederstil. Jeg vil da anvende en todimensjonal lederstilmodell og
en situasjonsavhengig lederstilmodell.
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2.1 Forskning:

Jeg vil først starte med å vise til aktuell forskning rundt overgangen mellom
barnehage og skole. Deretter vil jeg se på aktuell forskning rundt pandemien i
skolen før jeg til slutt ser på aktuell forskning rundt ledelse i norsk kontekst og i
skoleutvikling.

2.1.1 Tiltak med positiv virkning på barns overgang fra barnehage til
skole

Kunnskapssenteret publiserte i 2015 en rapport om "Tiltak med positiv
innvirkning på barns overgang fra barnehage til skole" (Lillejord et al.,2015).
Rapporten viser til funn som sier at barn som har en positiv opplevelse av
overgangen fra barnehage til skole, har større sannsynlighet for å trives og
lykkes i skolen.

Hovedfunn i rapporten viser tiltak som kan ha en positiv innvirkning på barnets
overgang fra barnehage til skole. For det første er det viktig at barnehagen og
skolen har et tett profesjonssamarbeid, og at overgangen blir en prosess og ikke
en hendelse. Begge parter bør oppleve sin profesjon som ekspertise og gjensidig
samhandling om overgangen. For det andre anbefales en tilvenningsperiode på
skolen, der barna gradvis venner seg til de nye omgivelsene og rutinene. Det vil
være sentralt å fokusere på en sosialiseringsperiode, men ikke en skolering av
barna. Forskerne trekker frem viktigheten av å ta med seg det lekende barnet fra
barnehagen inn i skolen. Dette for at overgangen skal bli en prosess samt at
skolen skal være transparent. For det tredje anses det nyttig å involvere
foreldrene aktivt i overgangen. Rapporten viser at foreldrene spiller en viktig rolle
i overgangen fra barnehage til skole. Det er viktig at foreldrene har tillit til skolen
og lærerne, og at de er involvert i barnas skolegang.

Kunnskapssenteret peker på at overgangen fra barnehage til skole er en viktig
fase for barna, og det er viktig at den blir så positiv som mulig. Rapporten viser
at man gjennom et godt samarbeid mellom barnehage, skole og foreldre, kan
overgangen fra barnehage til skole bli en positiv opplevelse for barna.

2.1.2 “Crisis as opportunity: experiences of Norwegian school leaders
during the COVID-19 pandemi”

Jones et al.(2021) har gjennom sin forskning studert om skoleledernes erfaringer
fra pandemien gjør det mulig å forstå hvilken samskapende praksis skolen
trenger for å danne læringsfellesskap og videreutvikling av skolene. Studien
fremhever skolelederes raske endringer av tiltak underveis i pandemien.
Digitaliseringen av skolen fremheves som et meget positivt tiltak i norske skoler.
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Forskning knyttet til pandemien rapporterer om at et styrket samarbeid mellom
støttende ledere og medarbeidere utløste økt felles innsikt i undervisningen og
en større fellesskapsfølelse. Jones et al. (2021) viser til at det fremheves et
profesjonelt læringsfellesskap i læreplanens (UDIR, 2020), hvor ledere skal
fremme en delings- og læringskultur blant lærerne. Med utgangspunkt i
forskerens funn fant de at lederne anvendte mer tid til støttende aktiviteter enn
skoleutvikling og oppfølging av enkeltelever under pandemien, noe som igjen
økte det profesjonelle læringsfellesskapet. Funnene til Jones et al. (2021:13)
indikerer at ledere under pandemien var “kontekstsensitive, risikoinvolverte,
refleksive og grunnleggende empatiske”.

Forskningen konkluderer med at kompleksitet for ledende skoler er svært
sentralt, samt å unngå raske løsninger rundt lederstil. Forskningen indikerer også
relevans av den nordiske modellen, der felles hensikter og behovet for et tett
samarbeid økte, og gjorde at det ble et enda tettere profesjonelt fellesskap blant
ledere og ansatte.

2.1.3 Teoretiske perspektiver på ledelse

Brandmo og Aas (2020) har gjennom sin forskning basert seg på svar fra norske
skoleledere. Deres forskningsspørsmål var “Hvordan passer modellene av LL og
TL med preferansene til norske skoleledere”. Undersøkelsen til Brandmo og Aas
(2020) ble gjennomført gjennom en faktoranalyse med hovedpunkt fra
læringsorientert ledelse ( Instructional leadership) og transformasjonsledelse.
Deretter organiserte de en hypotetisk modell basert på de samme faktorene (se
figur):

Figur: Brandmo og Aas (2020:175) faktoranalyse av læringssentrert
ledelse og transformasjonsledelse.
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Målet med undersøkelsen var å se hvordan modellene stemte overens med norsk
lederpraksis. Resultatene av undersøkelsen viste at norske skoleledere ikke
anvendte noen av modellene i sin helhet. Resultatet viste en sammensatt ledelse,
som kombinerer disse to ledermodellene gjennom tre faktorer fra
transformasjonsledelse og to faktorer fra læringssentrert ledelse (se figur).
Sentrale punkt for norske skoleledere oppsummeres i fem punkt (Brandmo og
Aas,2020:176):

1. Høye forventninger og en støttende ledelse
2. Overvåkning, kontroll og lojalitet til skoleeier
3. Fokus på mål og målstyring
4. Tillit til profesjonsfellesskapet
5. Distribuert ledelse

Resultatene indikerer at begge ledermodellene anvendes etter en
situasjonsvurdering fra norske skoleledere. Den viser at situasjonen også er
relevant for når det anvendes nedenfra og opp-ledelse eller ovenfra og
ned-ledelse.

2.1.4 Ledelse av skoleutvikling- en kunnskapsoversikt

Aas, Andersen, Vennebo og Dehlin(2022) har drevet forskning på fem
ledelsesmodeller som har munnet ut i en kunnskapsoversikt over kjennetegn på
ledelsesutvikling i norske skoler. I kunnskapsoversikten konkluderes det med at
ledelse er en samhandlende aktivitet. Dette da deres funn peker mot en dreining
der skoleutvikling skjer gjennom en samhandling mellom ledelse og lærere. Et
annet funn viser at ledelse i norske skoler omhandler å utøve innflytelse og vise
retning rundt skolens kjerneverdier.

Forskningen til Aas et al.(2022) angående endring av ledelse i norsk skole viser
tydelige funn mot distribuert ledelse gjennom den nye ledelsesstrukturen der
mellomledere har endret rektors rolle og skapt en større distanse til de ansatte.
Utfordringen vil være om den nye rektorrollen utfordrer makten til rektor, og kan
skape uklarhet i rollefordelingen blant de ansatte. Dette gjelder også for
leadership for learning. I følge Aas et al.(2022) vil det nye ledelsehierarkiet
utløse at utviklingsarbeidet gjennomføres av mellomlederne, og rektor kan bli
perifer. Aas et al.(2022) har funn som viser at utfordringen for lederoppgaven til
leadership for learning vil være at det fort kan stoppe ved erfaringsdeling og at
det vil bli lite organisasjonsutvikling gjennom et kritisk blikk. Stoll et al.(2006)
kobler lærende organisasjoner opp imot profesjonelle læringsfellesskap der
individet og kollektivet utvikler seg sammen gjennom refleksjon og utprøving
(Aas et al.,2022). Den demokratisk ledelsestradisjon kan gjøre det utfordrende
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for lederen å finne balansen mellom resultatstyring og kontroll mot demokratisk
ledelse. Demokratisk ledelse bygger på å lede demokratisk, som igjen bygger på
verdiene anerkjennelse, tillit og respekt som fort kan komme i konflikt med de
globale kravene. Under organisasjonsutvikling er ledelse avhengig av felles
forståelse for det som gjøres i undervisning og skoleutvikling. Aas et al.(2022)
fremhever at det er underkommunisert hvor utfordrende det kan være å skape
en felles forståelse i en organisasjon.

Oppsummert viser dette en tendens til at ledelsen må være tettere på
undervisning, noe som i den endrede praksisen gjør at dette vil bli utført av
mellomlederne. Den nye ledelsesstrukturen vil kreve at ledelse flyttes mot en
samhandlende aktivitet (Aas et al.,2022). Skolen blir da en lærende organisasjon
som må jobbe for denne strukturelle ledelsesendringen. Funnene til Aas et al.
(2022) viser at de fem kategoriene påvirker hverandre og har fokus på den
samhandlende organisasjonen, og perspektivet i skolen rettes fra individet til
systemet. Økt bevissthet rundt egen lederrolle vil derfor bli svært sentralt.

Teori

Jeg vil dele teorikapitlet inn i tre deler. Først vil jeg vise til relevant teori når det
gjelder organisatorisk læring. Deretter vil jeg vise til relevant teori angående
ledelse før jeg til slutt viser til relevant teori angående lederstil.

Gjennom å anvende organisasjonsteori ønsker jeg å forstå om organisasjonene
utviklet seg når det gjaldt overgangen mellom barnehage og skole/ SFO under
pandemien. Dehlin et.al.(2022) viser til funn som sier at skolen er rask til å
tilpasse seg endringer, og viser da til trykket og endringsbehovene som fulgte av
pandemien. Jeg vil også se på om noen av funnene avdekket noen mangler i eller
mellom organisasjonene.

Irgens(2021) mener det er sentralt å se skolen i et organisasjonsperspektiv. Alt
som påvirker skolen deler han inn i 4 perspektiv: individperspektivet,
gruppeperspektivet, organisasjonsperspektivet og omgivelsesperspektivet. Det er
sentralt å se at en organisasjon/ skole har stort påtrykk og store forventninger
utenfra. Under omgivelsesperspektivet ligger påvirkningene som kommer fra
omgivelsene. Under pandemien ble det et klart press på skolen fra omgivelsene,
både lokalt, sentralt og på verdensbasis. Irgens(2021) sier at en organisasjon
utøves etter påtrykk fra alle perspektivene, og må derfor forstås ut fra det.

Med utgangspunkt i min problemstilling og mine forskningsspørsmål ønsker jeg å
se på organisasjonslæring ut ifra Hubert(1991) sin organisatoriske læring. Jeg
ønsker også å anvende Kolb(1984) sin transformasjonsteori. Klev og Levin
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(2021) har utarbeidet en modell for organisasjonslæring som heter “Samskapt
læring”. Jeg vil anvende denne modellen for å lete etter organisasjonsendringer
og se etter funn som kan øke kvaliteten på overgangen mellom barnehage og
skole/SFO.

2.2. Organisasjonsteori

2.2.1 Organisatorisk læring

Ifølge Hubert (1991) er organisatorisk læring forbedringer i organisasjonens evne
til å prosessere informasjon slik at handlingsmønster kan endres (Irgens
2020:163). I følge Elkjær(2004) har organisatorisk læring hatt tre
retninger/veier (Irgens 2020):

“Den første veien” legger vekt på å fremskaffe kunnskap og utvikle
kommunikasjonsferdigheter og analytiske ferdigheter. Dette med utgangspunkt i
at den enkelte ansattes mål er utvikling av organisasjonen. Argyris og Schøn
(1978) beskriver her læring hvor det skjer en uforutsett hendelse som skaper
overraskelser hos de involverte (Irgens,2020).

“Den andre veien» har fokus på praksisfellesskap, og at læring skjer gjennom
fellesskapet. Læring skjer når kollegaer samarbeider i sine fysiske og sosiale
miljø. Læring skjer da ved at de ansatte blir påvirket gjennom sosial samhandling
ut fra den sosiale og kulturelle konteksten samt dets fysiske miljøer
(Bensvik,2021).

Gjennom “den tredje veien” beskriver Elkjær(2004) at man forstår
organisasjonen som forpliktende engasjement gjennom en kombinasjon av
individuelle ferdigheter og deltakelse i praksisfellesskap (Irgens,2020). Her blir
erfaring for læring i organisasjonen det essensielle. Dette begrunnes med at
erfaringer anses som en kombinasjon av kropp, følelser og kognitive prosesser.

2.2.2 Transformasjonsteori

Ifølge Kolb (1984) er læring en prosess som skapes gjennom transformasjon og
erfaringer av opplevelser (Ertsås og Irgens,2014). Kolb viser gjennom sin
transformasjonsmodell at læring omdanner erfaringer til kunnskap.

Erfaringslæringsmodell til Kolb(1984) består av 4 steg: 1. Erfaring blir gjennom
refleksjon, 2. omdannet til begreper, 3. begrepene legger føringer for aktiv
eksperimentering og 4. utprøving av nye erfaringer (Ertsås og Irgens,2014
:163).
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Ut ifra Kolb vil disse fire stegene danne grunnlag for ny kunnskap. Grunnlaget for
en transformasjonsprosess skapes når kunnskapen som eksisterer ikke
tilfredsstiller våre behov. Gjennom det Kolb kaller en sosial transformasjon kan
erfaringer omgjøres til kunnskap for hele kollegiet. Dette betegnes som en
læringsprosess som omdanner erfaringer til felles kunnskap (Ertsås og Irgens,
2014).

2.2.3 Samskapt læring

Når pådrivere og eiere av utfordringen samarbeider gjennom en læringsprosess
for å utvikle ny praksis kaller Klev og Levin(2021) dette for samskapt læring.
Klev og Levins(2021) samskapte læringsmodell er sammensatt av
organisasjonsutvikling i tre faser:

Første fase kalles integreringen. Her avklarer man problemet som blir målsetting
for arbeidet. Deretter gjennomfører ledelsen en analyse. Denne danner
grunnlaget for refleksjon og drøfting med eierne av problemet. Medvirkning, tillit
og dialog mellom partene er essensielt fordi problemstillingen skal være
gjenkjennbar og grunnlag for en gjensidig læringsprosess (Bensvik,2022).

I den andre fasen starter utviklingsarbeidet. Partene vil ut i fra dialog,
medvirkning og refleksjon, systematisere og strukturere tiltak. Kortsiktige og
langsiktige tiltak vil iverksettes. Lederens sentrale oppgave vil være å
tilrettelegge for endringsledelse ved anvendelse av praktiske tiltak. Disse
tiltakene skal igjen kunne gi grunnlag for læring og utvikling (Bensvik,2022).

I den tredje fasen vil det foregå en kontinuerlig læringsprosess. Denne anses
som en spiral der felles refleksjoner skal være med på å utvikle ulike
handlingsalternativer for deretter å prøve ut tiltakene før man igjen gjennomfører
felles refleksjoner rundt tiltakenes resultater. Individuelle og felles refleksjoner
med ansatte og ledelse og evt. eksterne aktører skal danne ny læring i
organisasjonen (Klev & Levin,2021).
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2.3 Ledelsesteori

Det vil være relevant å se på hvilke former for ledelse som ble anvendt under
pandemien. Jeg vil her ta for meg to store lederteorier, og beskrive hva som er
typisk for disse. Likedan vil jeg ta for meg distribuert ledelse. Under drøftingene
vil jeg se nærmere på hvilke av disse som ble anvendt av lederne når det gjaldt
overgangen fra barnehage til skole/SFO under pandemien.

2.3.1 Læringssentrert ledelse (Instructional leadership)

Læringssentrert ledelse er den norske oversettelsen Brandmo og Aas(2022) har
på Hallingers(1990) instructional leadership. Læringssentrert ledelse
kjennetegnes av en styrende rektor med tydelige instrukser til sine ansatte.
Rektor som autoritær ekspert med gjennomføringskraft og fokus på læring er
sentralt her. Dette benevnes som “ovenfra-ned-ledelse” (Brandmo og Aas,2022).

Brandmo og Aas(2022) har gjengitt at modellen består av at rektor leder
gjennom tre dimensjoner:

1.dimensjon for rektor er å definere skolens oppdrag. Rektor skal sikre
målbarheten til skolen gjennom klare og målbare mål som skal være godt kjent
for personalet. Fra rektor skal det være tydelige og klare forventninger til både
personalet, elever og foresatte.

2.dimensjon er rektors pedagogiske ledelse. Rektor skal gjennom veiledning
samt evaluering av undervisningen til lærerne tilrettelegge for en styrking av
elevenes resultater av læringen. Rektor skal være tydelig veiviser for å samkjøre
læreplanarbeidet. Evalueringer og forbedringer er sentrale områder for å bedre
resultatene.

3.dimensjon er utvikling av et positivt læringsmiljø. Denne dimensjonen når
rektor gjennom å skjerme undervisningstid, ha tydelige mål for undervisninga,
være delaktig og synlig på skolen, instruere og tilrettelegge for profesjonell
utvikling for å fremme læring til både ansatte og elever.
Heck, Larsen og Marcoulides(1990) fant at en positiv effekt av læringssentrert
ledelse har vært dens tydelige effekt på elevens læringsresultater (Brandmo og
Aas,2020). Kritikken mot læringssentrert ledelse har vært at det har vært en
ledelsesform basert på kontroll, instruksjoner uten demokrati. Rektor skal drive
en ledelse basert på ovenfra og ned, og ha kontroll på alt i organisasjonen
(Brandmo og Aas,2022).
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2.3.2 Transformasjonsledelse

Transformasjonsledelse ble utviklet av Leithwood, Jantzi og Steinbach(1999) som
en motreaksjon på instructional ledelse. Det vesentlige punktet her er en
demokratisk og innovativ ledelse med en rektor som koordinator og tilrettelegger.
Rektor skal gjennom deling av verdier og visjoner stille høye krav til den ansatte.
Gjennom individuell støtte skal rektor stimulere til en produktiv skolekultur. Dette
gjennom en nedenfra- opp- ledelse. Rektor er tilrettelegger og distribuerer
lederoppgaver og får gjennom dette indirekte innflytelse på elevenes læring
(Brandmo og Aas,2022). Rektor påvirker ansatte ved å gi støtte, danne
relasjoner og vise tillit til den enkelte ansatte.

Leithwood,Jantzi og Steinbach(1999) har ni komponenter for
transformasjonsledelse som igjen er delt inn i tre områder (Brandmo og
Aas,2022):

● 1.området er skolens oppdrag og innhold:
Rektors løser denne oppgaven gjennom å få implementert skolens visjoner, mål
og prioriteringer til de ansatte.

● 2.området er den enkeltes bidrag til mål og prioriteringer:
Ved å stille høye krav, gi den enkelte støtte den ansatte trenger samt
tilrettelegge for videreutvikling av den enkelte intellektuelt vil rektor jobbe med
dette området.

● 3.området er kultur og organisasjonsbygging:
Rektor må være et godt forbilde på synligheten av verdiene, bruke distribuert
ledelse gjennom tillit og deretter bygge en samarbeidskultur for at alle ansatte er
viktige bidragsytere i et demokratisk samfunn som organisasjonen skal være.

I følge Day, Harries og Hatfields(2001) viser forskning rundt
transformasjonsledelse at nedenfra- opp ledelse avhenger av hvor motiverte
lærerne er, deres oppfatning og vilje for endringer og organisasjonslæring. Det
har vist en moderat effekt på lærernes atferd samt at det har vært små
resultater på elevenes læringsresultat (Brandmo og Aas,2022).

2.3.3 Distribuert ledelse:

Spillane(2005) var fremtredende under fenomenet distribuert ledelse (Irgens,
2020). Spillane ser ikke på ledelse som et individuelt fenomen, men som en
distribuert praksis som kjennetegnes ved at mennesker samhandler. Ledelse kan
utføres av andre enn de formelle lederne. Det vil si at det relasjonelle mellom
leder og den ansatte er i fokus. Gjennom nærledelse i sin organisasjon vil rektor
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ha større påvirkningskraft gjennom at man delegerer lederoppgaver ut fra hvem
som har størst motivasjon og/eller kunnskap rundt de ulike oppgavene.

Maktbegrepet er vesentlig, og det fremheves at ansatte vil få en annen makt og
større påvirkningsgrad gjennom denne formen for ledelse. Positive virkninger
med denne type ledelse er at alle i organisasjonen vil anses viktig for å danne en
god organisasjon, og ledelse delegeres i tråd med arbeidsoppgavene og
situasjonene. Likevel vil rektor være øverste leder, men vil bruke delegering av
oppgaver. Rektors rolle vil bli å informere, avgrense og motivere for deretter å
delegere. Makt og anseelse vil igjen øke motivasjonen for delaktighet i
organisasjonen.

Verdsettelse blir også et sentralt element her, da i tråd med gjensidig
anerkjennelse og respekt av en vennlig og støttende leder. Schanke et al.(1992)
mener denne formen for ledelse vil gjøre de ansatte mer selvstyrende samt at de
blir mer selvstendige rundt valg for å nå målene (Irgens,2020). Selvledelsen
baseres på selvregulering og selvkontroll ved handlinger gjennom kognitiv
tenkning. Ledelsen viser interesse og omsorg for de ansatte. Det vil da bli en
gjensidighet ved at ledelse og ansatte vil forme hverandre og organisasjonen
gjensidig.

2.4 Teori angående lederstil:

Med utgangspunkt i min problemstilling samt mitt forskningsspørsmål der jeg vil
se på hvilken form for ledelse som ble anvendt under pandemien vil det være
relevant for meg å se på teorier rundt lederstiler. Jeg vil nedenfor redegjøre for
to lederstilmodeller som jeg vil anvende i min drøfting rundt disse funnene.

2.4.1 En todimensjonal lederstilmodell av Blake og Moutons

I følge Irgens(2020) utviklet Blake og Moutons(1968) sin ledertstilteori med
utgangspunkt i todimensjonaliteten menneskene og arbeidsoppgavene. Deres
“ledergitter” illustrerer hvilken form for lederstil man anvender ut fra aspektet
om man som leder tar størst hensyn til menneskene eller til arbeidsoppgavene i
bedriften.
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Figur: Blake og Moutons ledergitter (Irgens,2020:214)

Figuren illustrerer godt hovedtankene til Blake og Moutons. 1-9-lederen er
orientert om menneskene med omsorg, men lite opptatt av oppgavene. Irgens
(2020) fremholder at det sentrale for denne lederen er ønsket om et godt
arbeidsforhold, og at denne formen for ledelse skal føre til at arbeidstakeren vil
utføre et “akseptabelt arbeidstempo”. 9-1 lederen er mest fokusert på
arbeidsoppgavene og er lite delaktig og tilstedeværende. Effektivitet
sammenlignes med graden av løste arbeidsoppgaver. Leder er lite delaktig til
både arbeidsoppgavene og medarbeiderne han leder.En 5-5 leder er basert på
kompromisser, “midt på treet lederen” (Irgens,2020). En 1-1 leder er distansert
både til arbeidsoppgavene og til de ansatte. 9-9 lederen er en aktiv bidragsyter
som aktivt deltar ved å påse at arbeidstakerne er kjent med sine
arbeidsoppgaver og at de av den grunn er høyt motiverte til å gjennomføre sine
arbeidsoppgaver. Gjensidig tillit er vesentlig for en 9-9 leder.

Kritikken til denne teorien er at den kun har fokus på oppgaver og menneskene,
og ikke situasjonen og organisasjonen de står i.

2.4.2 Situasjonsavhengig lederstilmodell av Hersey og Blanchards

Irgens(2020) fremhever at Hersey og Blanchards(1968) er en tredimensjonal
lederstilmodell som i tillegg til menneskene og oppgavene også legger stor vekt
på den tredje og sentrale faktoren situasjonen. Hersey og Blanchards har stort
fokus på “modenheten” som står for utviklingsnivået til den ansatte.
Utviklingsnivået til den ansatte avhenger av tre punkt, som er motivasjon til
arbeidsoppgavene, ønske om ansvarlighet og den ansattes utdanning og erfaring
(Irgens,2020).
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Lederstilen vil her være situasjonsbestemt ut fra modenheten til den ansatte. Det
er fire former for lederstil (Irgens,2020):

1. Delegerende lederstil: Denne anvendes når ansatte har høy
modenhetsnivå. Lederstilen blir da lav og lite styrende og støttende.

2. Medvirkende lederstil: Noe lavere modenhetsnivå til ansatt gir deltakende
lederstil med høy støtte og lite styring.

3. Konsulterende stil: Ganske lavt modenhetsnivå til ansatt gir lederstil med
overtalende stil, høy grad av styring og støtte.

4. Instruerende stil: Lavt modenhetsnivå til ansatte gir instruerende og
styrende lederstil med liten støtte og høy styring.

Figur: Hersey og Blanchards(1969) situasjonsbestemte lederstilteori
(Irgens,2020:215)

Kritikken på lederstilteorien til Hersey og Blanchards 1968 (Irgens,2020) har
vært at den er utviklet i USA og ikke i Norden, samt at den har for få
dimensjoner da ledelse er komplekst. Allikevel har denne teorien vært godt
anerkjent.

2.5 Oppsummering av kapittel 2

Både forskningene og teoriene jeg har anvendt mener jeg vil aktualisere samt
ramme inn forskningen rundt min problemstilling. Jeg har anvendt forskning som
omhandlet positive tiltak for overgangen, forskning rundt pandemiens muligheter
for norske skoler, ledelse i norsk kontekst og ledelse i skoleutvikling. Teorikapitlet
mitt har jeg delt inn i tre hovedområder: organisasjonsteorier, ledelsesteorier og
teorier om lederstiler.

Forskningen og teoriene vil jeg drøfte sammen med analysen av mine hovedfunn
under kapittel fem. Ut fra dette vil jeg i kapittel seks trekke konklusjoner ut fra
min studie. Mitt neste kapittel vil omhandle studiens metodiske ramme.
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Kapittel 3 Metode

I følgende metodekapittel ønsker jeg å beskrive mine vurderinger og valg av
fokus for å kunne finne mulige svar på problemstillingen min:” Hvordan kan
skolelederes erfaringer fra pandemien brukes for å heve kvaliteten på gode
overganger mellom barnehage og skole/SFO? " I dette kapitlet vil jeg beskrive
hvilke metoder jeg tok i bruk for å lete etter mulige funn på problemstillingen.

Valg av metode må alltid vurderes opp imot formålet for å kunne få mulige svar
på forskningsspørsmålet. For å få svar på min problemstilling ønsket jeg å høre
lederes egne erfaringer, opplevelser og refleksjoner rundt overgangen til
skolestartere under pandemien. Ifølge Befring(2010) er skrevne kilder vesentlig i
humanistisk forskning, og av den grunn er det tydelige krav til kildekritiske
vurderinger (Bensvik,2022:5). Empirisk forskning setter hovedfokus på
problemstillinger, noe som gjør at man må bruke metoder som skal oppdage,
beskrive og analysere. Min forskning vil basere seg på empirisk forskning da
pandemien og overgangen mellom barnehage- skole/SFO er en uforutsett og ny
hendelse som det ikke foreligger arkivmaterialer eller dokumenter på enda
(Bensvik,2022:5).

Det er viktig å påpeke at mine funn er basert på 4 informanter fra Trondheim
kommune. Av den grunn vil ikke mine funn fremstille en lovmessighet, men kan
peke på muligheter for å øke kvaliteten på overgangen mellom barnehage til
skole/SFO.

3.1 Induktiv forskning

Jeg ønsket å studere om noen av skoleledernes erfaringer og opplevelser fra
pandemien kunne brukes for å heve kvaliteten på gode overganger mellom
barnehagene og skole/SFO. Dette gjennom mine forskningsspørsmål som er
rettet mot mine informanters opplevelser og erfaringer fra pandemien. Med tanke
på at det ikke eksisterer teori rundt min problemstilling, vil induktiv metode være
et naturlig valg. Dette ga meg også retning på valg av design og metode.
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3.2 Fenomenologisk hermeneutisk perspektiv

Det vitenskapsteoretiske grunnlaget for forskningen min peker mot
fenomenologisk hermeneutisk perspektiv. For å få frem informantens livsverden
vil det være naturlig å anvende hermeneutisk perspektiv. Fenomenologien søker
å oppnå forståelse av informantens erfaringer gjennom den enkeltes subjektive
opplevelser (Thagaard,2018). Dette er i tråd med at jeg ønsket å forske på
skoleledernes erfaringer og opplevelser. Hermeneutikkens hovedtanke er at et
fenomen kan tolkes på flere måter, da det finnes flere enn en forklaring
(Thagaard,2018). Det er sentralt å se sammenhenger for å finne mening i
hermeneutikken. Min tolkning av informantens utsagn vil dermed stå i en
hermeneutisk tradisjon. Fortolkningene mine blir derfor svært viktige, og jeg
fortolket ved å prøve å se delene i lys av helheten. Hermeneutikken fremhever at
det er viktig at forskeren innehar forkunnskaper for å finne fortolkningen. Dette
innehar jeg i lys av min jobb som skoleleder. Jeg var opptatt av å finne den
enkelte informantens erfaringer og opplevelser også ut fra mine forkunnskaper,
og prøvde å forstå og tolke informasjonen jeg fikk ved å ha fokus på
sammenhengen.

3.3 Kvalitativ forskningsmetode

Ifølge Befring(2010) er kvalitativ forskning data hvor informanters erfaringer,
meninger, intensjoner og holdninger er sentrale. Datainnsamlingen bygger på
observasjoner, uformelle samtaler og språklige uttrykk gjennom en samhandling
mellom informantene og forskeren. Kvalitativ forskning brukes der man har
behov for personlige tilnærminger og ulike valg underveis (Bensvik,2022:5).

Kvantitativ metode vil gi mer objektive og generaliserbare resultater som kan
brukes ved å trekke konklusjoner om en større populasjon, men den er lite
fleksibel med tanke på sine klare strukturer (Befring,2010). Man anvender ofte
spesifikke normer og regler, samt målbare data. Kvantitativ metode anvendes i
stor grad der det foreligger teori og man ønsker en forskning som går i bredden
med en stor populasjon.

Da jeg var ute etter lederes erfaringer, opplevelser og holdninger til overgangen
mellom barnehage og skole/SFO under pandemien, ble kvalitativ
forskningsmetode et klart valg for meg. Min populasjon var avgrenset til
Trondheimsskoler samt få informanter for å kunne få funn ved å ta et dypt blikk
inn i informantenes erfaringer og opplevelser under pandemien (Bensvik,
2022:6).
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3.4 Utarbeidelse av problemstilling og forskningsspørsmål

Bakgrunnen for min problemstilling var at jeg ønsket å forske på hvilke
tilrettelegginger skolelederne gjorde under pandemien rundt overgangen mellom
barnehage- og skole/SFO. Jeg ville også se om noen av pandemiens ledergrep
bør videreføres for å styrke kvaliteten på overgangen til skolestartere
(Bensvik,2022:4).

Befring(2010) fremhever viktigheten av at problemstillingen skal være tydelig,
presis og etterprøvbar. Likedan fremhever han at det er sentralt at
problemstillingen har grunnlag i tidligere forskning. Problemstillingen jeg landet
på var:” Hvordan kan skolelederes erfaringer fra pandemien brukes for å styrke
kvaliteten på gode overganger mellom barnehage- skole/SFO?”

Thagaard(2018) påpeker at problemstillingen skal være åpen slik at den ikke er
begrensende, men samtidig presis nok for å få frem funn fra informantene.
Likedan bør den være såpass presis at den gir peketråd mot naturlige metodiske
valg. For å kunne besvare og utforske problemstillingen har jeg innsnevret feltet
ved å formulere følgende tre forskningsspørsmål:

1.Hvordan løste skoleledere overgangen for skolestartere under
pandemien?

2.På hvilken måte bidro løsningene til å heve kvaliteten eller finne områder
med behov for kvalitetsheving til overgangen?

3. Hvilken form for ledelse ble anvendt under gjennomføringen av
overgangen under pandemien?

Under hvert forskningsspørsmål hadde jeg i intervjuguiden laget underspørsmål
slik at jeg kunne sikre meg at informanten berørte temaene jeg var ute etter.
Dette hvis samtalen dreide ut av tiltenkt retning. Med det første
forskningsspørsmålet ønsket jeg å lete etter mulige funn av tiltak, utelatelser og
endringer som ble gjort under pandemiens trykk. Hva gjorde skolelederne der og
da i en presset situasjon? Hvilke erfaringer og refleksjoner sitter de igjen med
rundt tiltakene de valgte? Med det andre forskningsspørsmålet ønsket jeg å se
om informantene har reflektert i om noen av tiltakene var til en forbedring rundt
overgangen fra barnehage til skole? Jeg ville også se om funn avdekket noen
mangler med overgangen som det trengs å styrke kvaliteten rundt? Med det
tredje forskningsspørsmålet ønsket jeg å sette fokus på ledelsesperspektivet
under pandemien. Utløste pandemien endringsbehov rundt ledelse når det gjaldt
overgangen til skolestartere?
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3.5 Utvelgelse av forskningsarena og forskningsdeltakere

Valget mitt av forskningsarena falt på Trondheim kommune. Trondheim
kommune er en stor kommune med 55 skoler. Kommunen utarbeidet i 2018
føringer for overgangen mellom barnehage og skole (Nereid,2018), noe som
også gjorde det enklere å vite kommunens forventninger til overgangen før
pandemien inntrådte. Jeg ønsket å se hvilke tilrettelegginger skolelederne gjorde
under pandemien for overgangen mellom barnehage- skole/SFO. Deretter ville
jeg se om noen av pandemiens ledergrep burde videreføres for å styrke
kvaliteten på overgangen til skolestartere. Mine empiriske avgrensninger vil
derfor være Trondheim kommune samt under pandemien (Bensvik,2022:7).
Trondheim kommune er valgt grunnet kommunens tydelige retningslinjer for
overgangen. Likedan er kommunen stor, noe som gir meg et godt
utvalgsgrunnlag.

Når det gjelder kriterier for utvalg av informanter er det ifølge Befring (2010)
ulike prinsipper vi kan velge. For meg var det naturlig med et stratifisert utvalg
(Bensvik,2022:9). Jeg valgte i utgangspunktet fire forskningsdeltakere i mitt
studie. For å få bredde ønsket jeg at forskningsdeltakerne skulle være rektorer
på 1-10 skoler i Trondheim kommune. Skolene i Trondheim er inndelt i fire
bydeler, og for å få et bredt utvalg ønsket jeg å velge skoler fra hver enkelt bydel
for å kunne fremme de ulike erfaringene. Jeg ønsket å ta utgangspunkt i
kombinertskolene (1-10.trinn skolene) i Trondheim, da det er skoler med høyest
og tilnærmet likt elevtall (Bensvik,2022:9). Likedan er dette skoler med flest
skolestartere fra et høyt antall barnehager. I den ene bydelen er det ikke
kombinertskole. Av den grunn valgte jeg to skoler i en bydel. Her ønsket jeg å
intervjue rektorer. Underveis i studiet fant jeg ut at ansvaret for overgangen til
skolestartere ofte kan være delegert til avdelingsledere. For å få økt bredden
valgte jeg derfor å endre studiet mitt til å intervjue en avdelingsleder og tre
rektorer på 4 ulike skoler. Befring (2010) fremhever at definisjonen og
avgrensning av populasjonen vil justere seg etter hvert som man spisser og
videreutvikler sin problemstilling.

3.6 Intervju som datainnsamlingsmetode

Jeg ønsket å studere lederes subjektive erfaringer fra pandemien. Av den grunn
krevde problemstillingen min at jeg jobbet tett på forskningsfeltet. For meg var
det naturlig å velge intervju for å få kunnskap om informantenes opplevelser,
erfaringer og refleksjoner. Ifølge Brinkmann og Tanggaard(2019) beskrives
intervjuet som “samtalen er forskningsmetoden”. Med det mener de at vi
gjennom å anvende intervju kan få innblikk i opplevelsene til mennesker på
forskningsfeltet. Ved en personlig tilnærming vil intervjuets dynamisk samtale
med informantene kunne gi meg kunnskap om ledernes erfaringer. Ved å
anvende kvalitativt forskningsintervju vil jeg kunne gå i dybden til informantene.
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Gjennom dette kan jeg oppnå fyldig informasjon ut fra informantenes erfaringer,
meninger og holdninger når det gjelder gjennomføringen av overgangen til
skolestarterne under pandemien. Gjennom deltakende og uformelle samtaler vil
jeg bygge data. Likedan rommer den personlige tilnærminger og valg underveis
(Bensvik,2022:7).

3.6.1 Semistrukturert intervju

Befring(2010) sier at et kvalitativt intervju kjennetegnes ved at
problemstillingen er utgangspunktet for en fri samtale med tema og
generelle spørsmål. Som Brinkmann og Tanggaard(2019) sier vil et
semistrukturert intervju være en kombinasjon mellom mine spørsmål, hvor
deler er planlagt og skrevet inn i intervjuguiden, og svarene jeg får fra
informanten. Ved å bruke et semistrukturert intervju vil jeg kunne variere
rekkefølgen på spørsmålene samt stille utdypende spørsmål underveis.
Gjennom det kan jeg unngå uklarheter. Ved at jeg også velger å bruke
lydopptak vil det gi meg mulighet til å fokusere på den gode samtalen med
informantene under intervjuene. En svakhet ved semistrukturert intervju er
at retningen på intervjuet vil variere til hver informant, slik at det kan være
vanskelig å sammenligne dataene.

Med utgangspunkt i min problemstilling, der jeg ønsket å gå i dybden for å
kunne finne spesifikke tilrettelegginger skolelederne utførte og begrunnelser
for valgene, ble det likevel naturlig for meg å velge semistrukturert
intervju. Informantene fikk tilbud om å gjennomføre intervjuene på
arbeidsstedene sine. Dette gjorde at jeg fikk en nærhet til forskningsfeltet,
samt at informantene var i sitt vanlige element. Dette kan trygge rammene
rundt intervjuet.

3.7 Intervjuguide og pilotering

Med en time avsatt til hver informant, var mitt forskningsønske å få flest
mulige funn på kort tid. Dette samtidig som jeg ønsket at intervjuet skulle
oppleves romslig og åpent for informantene. Jeg reflekterte raskt at det
kunne være sentralt å ha utarbeidet en velstrukturert intervjuguide. Dette
til hjelp for å kunne balansere den røde tråden under intervjuene.
Informantene kan bli engasjert i temaet, og det å forholde seg til “under
pandemien” og få en uttalelse rundt alle temaspørsmålene kunne bli en
utfordring. I utarbeidelsen av min intervjuguide endte jeg opp med å ha syv
temaspørsmål. Disse temaspørsmålene omhandlet refleksjoner rundt tiltak
eller mangel på tiltak som ble iverksatt, om noen av tiltakene hevet
kvaliteten på overgangen mellom barnehage- skole/SFO. I tillegg til dette
hadde jeg temaspørsmål rundt kommunens føringer under pandemien,
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samt refleksjoner og erfaringer rundt lederutfordringer og lederrollen under
pandemien. Informantene fikk tilsendt det semistrukturerte intervjuet en
uke på forhånd for å ha mulighet til å iverksette og strukturere tankene
rundt temaet. Jeg jobbet mye med å få gode forskningsspørsmål. Målet var
å få de “to the point” samt åpne nok til å gi et godt datagrunnlag som jeg
deretter kunne anvende i min analyse. Thagaard (2018) fremhever at vi
gjennom en god intervjuguide kan fremme god kvalitet på intervjuet. Dette
gjennom godt utarbeidede temaspørsmål som kan få informanten til å gi
konkrete og utfyllende svar. Det var derfor sentralt å jobbe grundig med
intervjuguiden for meg.

Da jeg hadde stilt ferdig intervjuguiden, ønsket jeg å gjennomføre et
pilotintervju. Målet var å teste ut intervjuguiden, avdekke eventuelle problemer
med spørsmålene, og finne ut om intervjuguiden fungerte som planlagt. Fordelen
med et pilotintervju er at jeg kan identifisere eventuelle utfordringer eller feil i
forskningsdesignet, slik at jeg kan gjøre endringer og forbedringer før
innsamlingen av data fra et større antall deltakere iverksettes. Dette kan bidra til
å øke kvaliteten og påliteligheten til dataene jeg samler inn, og redusere sjansen
for at jeg gjør feil eller overser viktige elementer i forskningen. Pilotintervjuet
kan også hjelpe meg med å forbedre spørsmålene og gjøre intervjuguiden mer
effektiv og relevant for forskningsspørsmålene mine. Jeg gjennomførte et
pilotintervju først, dette fikk meg til å reflektere over tiden som ble brukt på de
ulike spørsmålene, og jeg fikk justert spørsmålene slik at informanten hadde god
tid til å reflektere over de siste spørsmålene på linje med de første. Likedan
endret jeg noe på rekkefølgen av temaspørsmålene for å få en mer flyt i
intervjuet.

3.8 Innsamling av data

Jeg valgte å kontakte mulige informanter gjennom mail. Jeg informerte da om
tema og formål, samt sendte med informasjonsskrivet godkjent av NSD. Jeg var
svært heldig med at fire informanter takket ja til deltakelsen. I tillegg stilte en
informant til pilotintervjuet. For å kunne trygge rammene rundt
intervjusituasjonen tilbød jeg informantene å gjennomføre intervjuet på deres
arbeidssted. Dette for å oppnå nærhet til forskningsfeltet, samtidig som at
informantene skulle trygges ved å være i sitt vanlige element og slippe å bruke
reisetid for å møte meg.

Gjennom pilotintervjuet erfarte jeg at det var vesentlig å holde den røde tråden
med tanke på tid. Dette da det kunne bli travelt å få gode svar på alle
temaspørsmålene. Jeg sendte ikke hele intervjuguiden på forhånd til
pilotrespondenten, kun forskningsspørsmålene mine. Jeg erfarte da at
pilotinformanten trengte mer tid på hvert temaspørsmål og at det ble
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vanskeligere for informanten å se helheten samt å forstå helheten i hva jeg var
ute etter. Grunnet disse erfaringene valgte jeg derfor å sende hovedinformantene
hele intervjuguiden på forhånd. Dette da intervjuet inneholdt spesifikke spørsmål
om tiltak og erfaringer under pandemien, samt informasjon om tiltak anvendt
også før pandemien. I tillegg var hovedmålet mitt å få frem informantenes
erfaringer og opplevelser. Under hovedintervjuene erfarte jeg at jeg ble tryggere
i min rolle underveis. Jeg var veldig bevisst på at mitt kroppsspråk ikke skulle
være styrende for mulige funn jeg hadde tenkt på forhånd. Jeg var opptatt av å
skape en god og trygg atmosfære, så jeg satte av tid til å bli litt kjent rundt en
kopp kaffe først. Jeg erfarte også at respondentene opplevdes tryggere på
temaet og at jeg fikk mer åpenhet under intervjuet når respondentene hadde fått
tilsendt hele intervjuet på forhånd.

Jeg valgte å gjennomføre intervjuet med lydopptak for å kunne ha hovedfokus på
samtalen. Lydopptakeren ble lagt på bordet mellom meg og informanten. I tillegg
hadde jeg en utskrevet versjon av intervjuguiden. Denne brukte jeg også til å
notere stikkord underveis. Dette opplevdes mer naturlig for meg i en
intervjusituasjon. Ved å anvende på en pc kunne opplevelsen ført til et
strammere intervju og kunne vanskeliggjort den åpne og gode samtalen man får
ved øyekontakt. Dette gjorde det også enklere for meg å kunne stille utdypende
spørsmål underveis i intervjuet. Jeg hadde avsatt en time til hvert intervju, men
oppdaget at lengden på intervjuene varte fra 40 til 75 minutter.

Ved at jeg brukte lydopptak under intervjuene fikk jeg i ettertid muligheten til å
høre avspillingen flere ganger. Likedan kunne jeg både stoppe og spole tilbake
om jeg hadde behov for det. Jeg merket raskt at gjentatte avspillinger ga meg
ny informasjon og nye funn.

Deretter transkriberte jeg intervjuene ved å skrive ned alt som ble sagt. Dette
var en meget tidkrevende prosess hvor jeg spolte mye frem og tilbake for å finne
helheten av det talte språket og omgjøre det til transkripsjon. Samtidig ble dette
en lærerik prosess, for jeg fikk mer informasjon og fant flere funn ved å gå i
dybden ved transkriberingen. Jeg valgte å gjennomføre hvert intervju med
påfølgende transkribering før jeg gjennomførte det neste intervjuet. Dette hjalp
meg å transkribere ett ferskt intervju, der konteksten satt friskt i minnet.
Som Brinkmann og Tanggaard(2019) sier er transkriberingen en svært
omfattende prosess ved at alt som er sagt muntlig skal omgjøres til en skriftlig
transkripsjon. De fremhever at det talte og det skriftlige språket er ulikt og at en
gjennom transkripsjonen skal få skriftliggjort naturlige punktum og nye
setninger. Det ble derfor en omfattende men svært interessant prosess før
transkriberingen var ferdigstilt.

29



3.9 Kritisk blikk på forskerrollen

Forskerrollen i kvalitative studier er meget sentral, da forskeren spiller en aktiv
og deltakende rolle i forskningsprosessen. Kvalitative studier involverer ofte
innsamling av data gjennom interaksjon med deltakerne i studien, og jeg som
forsker spiller en viktig rolle i å forstå og tolke disse dataene. Forskeren i en
kvalitativ studie må også være bevisst sin egen subjektivitet og hvordan dette
kan påvirke forskningen. Mine egne erfaringer, verdier og antakelser kan også
påvirke hvordan dataene tolkes og hvordan resultatene presenteres. Det er
derfor viktig at jeg reflekterer over min egen rolle og subjektivitet gjennom hele
forskningsprosessen. Jeg var opptatt av at jeg skulle møte forskningsfeltet så
åpent som mulig gjennom min subjektivitet. Jeg opplevde tidvis at dette kunne
være utfordrende, men bevisstgjøringen min rundt subjektivitetens rolle ble
sentral. Uforutsette hendelser kan også skje. Under ett av intervjuene ble rektor
forstyrret av at en ansatt måtte ha veiledning på en hendelse. Jeg merket at
denne situasjonen gjorde at rektor falt ut av konteksten i intervjuet, og at det
tok noen minutter før vi var godt i gang igjen.

Befring(2010) sier at man gjennom kvalitativ analyse leter etter både spesielle
og relevante fellestrekk. Forskeren må veksle mellom å tolke og forstå deler av
intervjuet i konteksten samt skape fortolkning og forståelse av helheten av
intervjuet. Det å finne hovedlinjene i intervjuene vil være det mest sentrale for
meg som forsker. Jeg var veldig interessert i hva informantene fortalte under
intervjuene. Gjennom å bruke et forskerblikk lette jeg gjennom intervjuene for å
se om delene av intervjuet hjalp meg til å forstå helheten.

3.10 Analysemetode

Ifølge Befring(2010) er det viktig å tolke og fortolke i et vidt perspektiv når
man har valgt en fenomenologisk og hermeneutisk studie. Informantenes
forståelser, erfaringer og opplevelser vil være sentrale i analysen. Som
tidligere skrevet vil dette være induktiv forskning da jeg tar tak i det
empiriske datamaterialet og det det ikke foreligger noen teori. I følge
Befring(2010) er det tre nivåforståelser for en kvalitativ undersøkelse.
Dette er den deskriptive forståelsen, tolkningforståelsen og den teoretiske
forståelsen. Den deskriptiv forståelse krever en ordrett gjentakelse av det
informantene sa i intervjuet. Så krever tolkningforståelse at forskeren har
en forforståelse og innlevelse i respondentenes erfaringer og meninger. Den
siste forståelsen kalles den teoretiske forståelsen, og omhandler å anvende
begrepene og se tolkningene i en faglig teoretisk tilnærming (Bensvik,
2022:10).
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Gjennom analysen ønsker jeg å finne funn og meninger ut fra mine data i
intervjuene. Dette gjorde jeg gjennom en deskriptiv analyse. Befring(2010)
opererer med fire steg i analysen etter intervju: Det første steget er å
transkriberes og strukturere intervjuene. Under det neste steget må
dataene forenkles og fokuseres gjennom å bruke stikkord og tema. Deretter
må dataene organiseres, kategoriseres og kodes ved direkte uttrykk. En vil
da kunne finne tema eller stikkord som anses som vesentlige funn
(Bensvik,2022:10).

Jeg transkriberte hvert intervju ved å gjengi alt informanten hadde sagt.
Deretter gjennomførte jeg en datareduksjon for å samle kategoriseringer.
Så anvendte jeg temaspørsmålene til mitt intervju og kategoriserte
svarene. Dette gjorde jeg ved å kategorisere svarene under hvert
forskningsspørsmål. Her delte jeg igjen svarene opp i underkategoriene
skolestarterne, foresatte og barnehagen. Det fjerde steget var å trekke
troverdige konklusjoner. Gjennom å sortere funn ut fra temaspørsmålene
lette jeg etter fellestrekk fra respondentenes svar. Det var viktig for meg
under denne prosessen å lete etter både spesielle og sentrale fellestrekk.
Dette gjorde jeg gjennom å anvende fargekoder. Det er i denne prosessen
svært viktig å jobbe med å sikre dataenes troverdighet. Gjennom analysen
var jeg derfor veldig bevisst på viktigheten av at jeg forholdt meg objektiv
og ikke fortolket innholdet ut fra mine egne erfaringer, pedagogiske
bakgrunn og forutantakelser.

Som kvalitativ forsker vil man bli en medskaper av den skrevne teksten. Dette
da man er inkludert i fortolkningen av den. Dette i motsetning til hermeneutikken
hvor man jobber med ferdigstilt tekst. Gjennom å anvende kvalitativ forskning i
et hermeneutisk perspektiv vil man bevege seg mellom disse to stadiene under
hele analysen.

Under presentasjonene vil jeg ha fokus på å ivareta respondentenes perspektiv
og integritet. Analysen til min forskning startet allerede ved at jeg valgte ut
forskningsspørsmål og underspørsmål i min intervjuguide (som respondenten
fikk tilsendt på forhånd). Mitt utvalg av spørsmål ledet allerede forskningen inn i
en retning, dette er noe jeg må ta med meg inn i analysen. For å styrke
reliabiliteten til mine respondenter vil jeg ta med direkte sitater fra intervjuene.
Dette gjør at lederne også har mulighet til å kjenne igjen sine egne sitater i
analysen.

I analysen vil jeg oppnå bredde, og av den grunn vil jeg trekke frem likheter og
ulikheter der det er mulig. Jeg har sortert og strukturert dataene under de ulike
forskningsspørsmålene ut fra perspektivene skolestartere, barnehagen, foreldre
og kommunen. Dette hadde jeg også gjort i intervjuguiden, for å sikre meg at
alle respondentene hadde blikk på det enkelte perspektivet.
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3.11 Kvaliteten på dataene

Når man skal vurdere kvaliteten på en kvalitativ undersøkelse er det ifølge
Befring(2010) flere faktorer som må vurderes. For det første må man
vurdere dataenes troverdighet, dens validitet. Deretter må man vurdere
dataenes pålitelighet, dens reliabilitet. Så må man vurdere om dataene kan
danne noe læring, dens generalisering. Forskningen skal også forholde seg
til forskningsetiske regler.

I tillegg til dette har jeg foretatt en «member checking» ved at jeg har
sendt transkriberingen av intervjuet til den enkelte informanten. Dette for
at de skal få mulighet til å rette opp i feiltolkninger og faktafeil, samt gi
meg tilbakemeldinger om eventuelle tilleggsopplysninger. Alle informantene
fikk tilsendt transkriberingen til gjennomlesing og evaluering. Ingen av dem
ga tilbakemeldinger på endringer, noe som jeg tolket dit hen at
transkriberingen gjenga intervjuet på en tilfredsstillende måte.

3.11.1 Reliabilitet, validitet og generalisering

Ifølge Thagaard(2018) viser reliabiliteten til forskningsprosjektets
pålitelighet og dens grad av målefeil. For å oppnå høy grad av korrekte
resultater er det sentralt å ha færrest mulig målefeil. I min forskning var
det svært viktig å vurdere funnene fra hver respondent i hvert
temaspørsmål i intervjuguiden. Jeg søkte styrking av reliabiliteten ved at
jeg prøvde å sikre meg at respondenten og jeg hadde samme oppfatning av
spørsmålene. Dette gjennom at jeg omformulerte spørsmålene der jeg var
usikker på om vi hadde lik oppfatning.

Validiteten i et kvalitativt studie vil ifølge Thagaard(2018) knyttes til
spørsmålet om forskningens gyldighet. Silverman(2014) sier at graden av
validitet avhenger av forskerens vektlegging av å beskrive det teoretiske
ståstedet (Thagaard,2018). Jeg søkte å styrke studiens validitet ved at jeg
delte ut et godkjent informasjonsskriv fra NSD som tydelig beskrev alle
sider ved studiet, samt at de fikk utlevert intervjuguiden i god tid før
intervjuet. Målet var at dette skulle gi meg tillit og deretter styrke studiens
validitet.

Generaliseringen er vurderingen av om dette studiet kan danne læring som
kan styrke kvaliteten på overgangen mellom barnehage til skole/SFO. Det
er sentralt å merke seg her at analysen av mitt studie baserer seg på et
dybdeintervju med få informanter. Av den grunn kan mine funn diskuteres
ved å vurdere dem opp mot tidligere forskning. Funnene i min studie er
drøftet i forhold til tidligere forskning og teori. Dette kan bidra til forsterking
av funnenes robusthet, men kan ikke bidra til generalisering.
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3.11.2 Studiens begrensninger

Enhver studie inneholder begrensninger, og det er svært sentralt å være bevisst
på disse i analysen. Underveis i min studie har jeg blitt bevisst følgende
begrensninger:

Denne studien er for liten til at jeg kan trekke konklusjoner og generalisere
funnene i analysen. Dette fordi studien er basert på et kvalitativt studie med
dybdeintervju med kun fire lederinformanter i en kommune. Av den grunn kan
jeg som nevnt ikke generalisere eller teste hypoteser om funn som viser heving
av kvaliteten rundt overgangen fra barnehage til skole/SFO. Jeg har også
avgrenset studien til å gjelde skoleledere ved kombinertskoler i Trondheim
kommune. Ved å anvende kvantitativt tilnærming ville jeg fått et bredere
grunnlag for mine analyser. Derimot ville en kvantitativ tilnærming hindret meg i
å gå i dybden av informantenes fortellinger fra pandemien.

Min forforståelse og mine analyser ut av det vil naturlig bli tatt inn underveis. Det
er sannsynlig at min forforståelse preget mine forskningsspørsmål og min
intervjuguide. I tillegg til dette var jeg bevisst mitt kroppsspråk under
intervjuene, da dette også kan påvirke informantene i en ønsket retning av meg.

Mitt valgte teorigrunnlag skapte også begrensinger ved analysen. Ved å velge
teorier setter jeg en ramme rundt studien, og dette former studien.

3.11.3 Forskningsetikk

Etikkens hovedmål er å sikre at forskeren forholder seg til normene i
samfunnets (Bensvik,2022:11). Under arbeidet med forskningsoppgaven
har jeg hele tiden vært nøye på å ivareta forskningsetikken, og har da
forholdt meg til NESH (2021) sine fem forskningsetiske normer. Jeg har fått
godkjent forskningsoppgaven, informasjonsskrivet og det semistrukturerte
intervjuet hos Norsk senter for forskningsdata(NSD). Dette sikret at
rettighetene til forskningsdeltakerne ble ivaretatt. Det innebærer et stort
etisk ansvar under arbeidet med hele empiriprosessen når man anvender
kvalitativt metode med semistrukturert intervju. Alle informantene har gitt
sitt forskninsetiske samtykke til deltakelsen. De fikk tilsendt
informasjonsskrivet med forespørsel om underskrift på forhånd. Der ble de
informert om at all datamaterialet, funn og presentasjoner skulle være
anonymt og at alt skulle behandles svært konfidensielt. Deretter fikk de
tilsendt det semistrukturerte intervjuet på forhånd, slik at de var kjente
med spørsmålene under intervjuet. Likedan ble de informert om at
opptakene av intervjuene slettes etter forskningens slutt/godkjennelse. I
tillegg ble informantene opplyst om at de når som helst under prosessen

33



kunne trekke seg og at det ville føre til sletting av all data som var
innsamlet ut fra deres intervju og opplysninger.

3.12 Oppsummering kapittel 3

Med utgangspunkt i min problemstilling der jeg ønsket å finne lederes erfaringer
basert på opplevelser og refleksjoner etter ledergrepene de har gjennomført
under pandemien, har jeg i dette kapitlet redegjort for mitt valg av metode. På
dette grunnlaget har jeg valgt en kvalitativ fenomenologisk forskningsmetode.
Jeg valgte ut fra dette å anvende et semistrukturert intervju med intervjuguide
for å gå i dybden for å finne å lete etter funn til min problemstilling. Jeg har også
redegjort for mine forskningsspørsmål i intervjuguiden og utarbeidelsen av disse.
Jeg har begrunnet mitt utvalg av forskningsarena samt utvalg av deltakere.

Studiet har en hermeneutisk tilnærming da jeg er ute etter ledernes erfaringer
under pandemien, og se om noen av erfaringer kan anvendes for å styrke
kvaliteten på overgangen mellom barnehage og skole/SFO.

Jeg avslutter med å se på kvaliteten av mine data. Den hermeneutiske
tilnærming baserer seg på å se sammenhenger, tolke samt prøve å forstå. Med
bakgrunn i min reliabilitet, validitet og generalisering mener jeg at jeg har data
som kan representere mine funn ut fra min empiri. Helt til slutt redegjør jeg for
studiens begrensninger.
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Kapittel 4 Presentasjon og analyse av data

I dette kapitlet vil jeg presentere og oppsummere empiri før jeg identifiserer funn
med utgangspunkt i min problemstilling. Dette vil jeg gjøre ved å presentere
data fra intervjuene med de fire skolelederne i Trondheim kommune. Jeg vil da ta
utgangspunkt i studiens tre forskningsspørsmål:
1.Hvordan løste skoleledere overgangen for skolestartere under pandemien?
2.På hvilken måte bidro disse løsningene til å heve kvaliteten eller finne områder
med behov for kvalitetsheving for overgangen?
3.Hvilken form for ledelse ble anvendt for gjennomføringen av overgangen under
pandemien?

Jeg vil ta for meg ett forskningsspørsmål av gangen, for deretter å analysere
informantenes svar ut fra følgende perspektiv på de to første spørsmålene:
skolestartere, barnehagen og foreldre. Til forskningsspørsmål tre vil jeg ha to
perspektiv: skolelederne og kommunen. Ut fra dette vil jeg lete etter funn med
utgangspunkt i min problemstilling.

Skolelederne omtales som respondenter og vil i min studie benevnes som R1,
R2, R3 og R4.

4.1 Hvordan løste skolelederne overgangen for skolestarterne under
pandemien?

Pandemien gjorde at skolelederne opplevde en svært uforutsigbar hverdag, noe
som også preget overføringen mellom barnehage og skole/SFO. Skolelederne
informerte hvordan pandemien utfordret de, endret overføringsprosessen samt
deres fokus:

“Så kom pandemien. Det ble hele tiden fokus på tanken rundt smittevern,
og dette preget absolutt alt. Vi tenkte hele tiden på hva vi kunne få til og
hva vi ikke kunne gjøre (R3).”

“Overføringen for oss det første året ble ikke bra (R2).”

“Hver gang vi planla noe så endret rammefaktorene seg…. Hele veien
gjennom pandemien, når vi prøvde å gjøre noen framstøt til
foreldregruppa, så visste vi ikke hvilke regler vi måtte forholde oss til
(R4).”
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“Vi hadde ikke foreldrene på skolen i denne perioden, vi hadde heller ikke
barnehagene inne, men de hadde vi ute i skolegården (R1).”

Oppsummert er det tydelig at pandemien opplevdes svært utfordrende for
skolelederne angående overgangen til skolestarterne. R2 er tydelig på at
overføringen ikke ble bra. De daglige endringene rundt smittevern gjorde at
rammefaktorene til skolelederne endret seg brått og det ble svært uforutsigbart
for skolelederne å kunne gjennomføre en god overgangsprosess.

4.1.1 Skolestarterne (utfordringer- tiltak)

Skolelederne i studien informerte om at de hadde fått gjennomført innskrivingen
og var i oppstarten med overføringsprosessen av skolestarterne før pandemien
kom brått og uforutsett i mars 2020. Skolelederne informerte om store
utfordringer for å få til en videre overføringsprosess med utgangspunkt i
kommunens plan det første året:

“Første året ble “bli-kjent- dagene” og første skoledag problematisk. Vi
lagde en video som vi sendte ut til skolestarterne (R4).”

“Vi hadde noen barnehager på besøk i mai da de kom i kohortene sine og
så hadde vi ikke førskoledag og ikke foreldremøte… Istedenfor førskoledag
laget vi en film (R3).”

“Overføringen for oss det første året ble ikke bra. Vi laget en film om
skolen vår som vi sendte ut. Og vi lagde en film om læreren….
Klassebamsen introduserte både skolen og lærerne (R2)”.

“Det var utfordrende å finne tiltak- vi gikk flere runder på hvordan vi skulle
gjøre dette. Skulle vi avlyse alt? Det var “bli-kjent-dagene” som ble
ganske annerledes i 2020.Vi kunne ikke invitere alle samtidig….Før brukte
vi alfabetet, men nå brukte vi barnehagene som ble en kohort (R1).”

Året 2021 opplevde skolelederne nye utfordringer, da pandemien fortsatt var til
stede og skapte uforutsigbare skoledager og nye utfordringer gjennom hele
skoleåret:

“Innskriving hadde vi ikke dette året… På bli-kjent-dagen hadde vi langt
færre elever. Vi delte opp slik at de kom i kohortinndeling (R2)”.
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“Året etter gjorde vi noen endringer. Større del av det ble knyttet til
barnehagene og mindre grupper i 2021. De kom inn til innskrivingen
tilknyttet til barna de var i kohorter med (R4).”

“Barnehagene ble kohorter og de fikk ulike tidspunkt til innskriving en og
en. Foreldrene og barnet kom inn hoveddøren og gikk gjennom gangen. Så
sendte vi barna opp trappa da foreldrene ikke kunne bli med inn (R1).”

“Innskrivingen i 2021 var kohortbasert fra barnehagene med avstander,
men det var jo skiftninger på hva som var lov og ikke lov fra dag til dag.
Dagen før førskoledagen ble det nye regler. Den kvelden kjente jeg veldig
på om jeg hadde lyst å avlyse førskoledagen eller ikke, men vi
gjennomførte førskoledagen ute (R3).”

Oppsummert viser utfordringene både i 2020 og 2021 store utfordringer rundt å
kunne gjennomføre gode overgangsprosesser. Mens man det ene året kun fikk
gjennomført innskrivingen, var det varierende hva skolelederne greide å få
gjennomført rundt overgangen det andre året. Dette viser utfordringene til
skolelederne, og at de jobbet aktivt for å få til kommunikasjon med
skolestarterne til tross for pandemiens strenge føringer. Tre av skolelederne
informerte om at skolen anvendte film til skolestarterne i 2020. Den ene skolen
anvendte kohort-inndeling skoleåret 2020 for å få gjennomført bli-kjent-dagen.
Funn fra 2021 viser at alle skolelederne anvendte kohorter/ barnehagegrupper
for å få gjennomført deler av overgangen. Kohorter/ barnehageinndeling er et
funn på at skolelederne endret seg i takt med samfunnets krav og jobbet med
tilpasninger slik at man kunne få gjennomføre tiltak for skolestarterne basert på
reglene som til enhver tid var i endring.

4.1.2 Barnehagene (utfordringer- tiltak)

Når det gjelder erfaringene skolelederne hadde rundt samarbeidet med
barnehagene under pandemien, var skolelederne noe delte i sine opplevelser. En
av respondentene opplevde at barnehagene følte at de ikke strakk til (R1), en
annen respondent opplevde at barnehagen ikke hadde tid til overgangen (R3),
R4 sier at samarbeidet med barnehagene ble mindre. R2 derimot uttrykte
følgende:

“Jeg ser ikke noen store lederutfordringer knyttet til samarbeidet med
barnehagene. Det gjaldt å være kreativ på utfordringene, og det følte jeg
at vi gjorde. Alle var samarbeidsvillige. Man gir så mye mer i en sånn
periode.”
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Oppsummert viser dette en stor variasjon mellom skoleledernes erfaringer rundt
samarbeidet. Alt fra lite samarbeid med barnehagen til et godt samarbeid basert
på kreativitet og samarbeidsvillighet.

I Trondheim kommunes plan for overgangen mellom barnehage til skole/ SFO er
det ulike tiltak som anbefales, som individuelt skriftlig skjema om det enkelte
barn som skal overføres fra barnehage til skole. I tillegg er et av punktene
overføringssamtaler rundt det enkelte barn. For barn med rett til
spesialundervisning i barnehagen samt barn med sårbarhet anses det sentralt å
få i gang et samarbeid på et tidligere stadium. Skoleledernes refleksjoner og
tanker rundt samarbeidet under pandemien er følgende:

“Jeg brukte en del av Nereids plan rundt overførings- skjemaene fra
foreldrene og barnehagen. Det som manglet var vår samtale rundt de
ordinære elevene (R1).”

“I tillegg til dette hadde vi overføringsmøte rundt hvert enkelt barn digitalt
med barnehagene. Dette hadde vi begge årene. Samarbeidet med de 17
barnehagene gikk kjempebra (R2).”

“Rundt elevene med spesielle behov var det ekstra møter. Det er jo der det
er viktig å bruke tid. Disse møtene gjennomførte vi digitalt (R3). “

“Det var både digitale og noen fysiske møter. Vi hadde noen samtaler med
de, men ikke i det omfanget vi hadde før og som vi har hatt etterpå (R4).”

Uttalelsene fra skolelederne viser at pandemien gjorde samarbeidet med
barnehagene mer utfordrende, og det ble vanskeligere for de fleste skolelederne i
studien å forholde seg til kommunens plan for overføringssamtaler. Flere av
informantene hadde tatt i bruk digitale møter og fått gjennomført digitale møter
rundt elever med spesielle behov. Rundt de ordinære elevene var det derimot
variert. Et tydelig funn er at overføringsmøtene ble gjennomført digitalt under
pandemien, noe som viser at partene strakk seg for å få gjennomført møtene.
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4.1.3 Foresatte (utfordringer- tiltak)

Pandemien førte til strenge restriksjoner og smittevernstiltak som endret seg
raskt. Dette gjorde at det ble svært vanskelig for skolelederne å invitere
skolestarternes foresatte til fysiske foreldremøter. Alle skolelederne uttrykte store
utfordringer med å få til et godt samarbeid med foresatte under pandemien:

“Vi hadde ikke foreldrene på skolen i denne perioden. Vi inviterte til
foreldremøte på Meet. Vi laget også en nettside med all info om
skolestarten våren. Rektor utviklet denne siden. Vi videreutviklet denne
infosiden til neste år (R1).”

“Vi greide ikke å trygge foreldrene like godt under pandemien, selv om vi
jobbet intenst for å få det til. De møtepunktene vi hadde med foreldrene
var jo digitale, og da får du ikke dialogen som er så viktig (R2).”

“Det ble ikke gjennomført noen foreldremøte, og mine refleksjoner rundt
dette var at dette var uheldig fordi at foreldremøtet er viktig i tryggingen
av foreldrene (R3).”

“Vi gjorde et digitalt foreldremøte med foreldrene, men det ble lite
kommunikasjon med en helt ny foreldregruppe. Hver gang vi planla noe så
endret rammefaktorene seg. Vi hadde egentlig ikke et ordentlig
foreldremøte med den foreldregruppa før godt utpå høsten 2020 (R4) “

Skolelederne i studien er enige i at de ikke fikk til et godt foreldresamarbeid
under pandemien. Tre av skolelederne fikk gjennomført digitale foreldremøter,
men opplevde å mangle dialogen som de anser som svært viktig. Hos den ene
skolelederen ble det dannet en nettside til skolestarternes foresatte med
informasjon. Dette opplevdes positivt, men skolelederen påpeker at dette kan
være et ekstra tiltak, ikke istedenfor et foreldremøte. Digitale nettmøter ble
forumet skolelederne anvendte til foreldresamarbeid under pandemien.
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4.2 På hvilken måte bidro løsningene til å heve kvaliteten eller finne
områder med behov for kvalitetsheving til overgangen?

Nedenfor har informantene uttalt seg om hvorvidt noen av tiltakene kan
anvendes for å heve kvaliteten eller om funn indikerer at det er områder med
behov for kvalitetsheving.

4.2.1 Skolestarterne

Tre av de fire informantene hadde anvendt film som en substitutt på
bli-kjent-dag/førskoledag i 2020. Dette for at skolestarterne skulle få et innblikk
av skolen sin til tross for at de ikke kunne møte fysisk. Tre av lederne informerte
om at dette ble et godt tiltak- en substitutt for bli-kjent-dagen. En av
skolelederne syntes dette var et bra tiltak da de i tillegg til å vise skolestarterne
skolen fikk inkludert ungdomstrinnet, men hun var usikker om det skulle bli et
fast tiltak. Skoleleder 2 informerte om at hennes skole syntes dette var et så bra
tiltak at de ønsker å fortsette med tiltaket i tillegg til bli-kjent-dagen etter
pandemien også. Dette da skolelederen opplevde at det hevet kvaliteten ved
inkluderingen av ungdomstrinnet i overgangen for skolestarterne samt at
foresatte hadde gitt gode tilbakemeldinger på det å anvende film. Skolelederne
var delte i sine erfaringer her, og ut fra det informantene sier kan derfor ikke
dette tiltaket anses som et felles funn for å heve kvaliteten rundt overgangen.

Alle skolelederne informerte om at de hadde anvendt barnehage- kohorter /
barnehagegrupper som et tiltak under pandemien. Dette under innskrivingen,
besøksdager og for noen også bli-kjent-dagene til skolestarterne. Deres
erfaringer rundt dette er veldig samstemt:

“Dette var en styrke da innskrivingen kan være den verste dagen for noen
av barna- ihvertfall en håndfull. Når jeg sier at det vi så var at mange barn
var tryggere da de kjente de rundt seg. Dette i motsetning til måten vi har
gjort dette på før der de ikke kjente noen på innskrivingen.. Før var det
alfabetet som styrte. Barnehagegruppene vil også brukes til besøksdagene
(R1).”

“Små grupper var veldig bra. Det var positivt for det skapte veldig
trygghet til både skolestarterne og foreldrene. Når man tar imot en liten
gruppe med foreldre og elever i den gruppa de egentlig skal være i, blir
det veldig positivt … Vi deler nå opp i mindre grupper på bli-kjent-dagen
også (R2).”

“Da var det kjente unger og kjente voksne skolestarterne hadde rundt seg.
De fikk møte skolen uten at det var fullt av folk. Det var mindre slik at det
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var oversiktlig. Det tenker jeg er trygghetsskapende og ganske viktig
(R3).”

“Vi bruker barnehagen under innskrivingen, og deler dem opp i gruppene
med de som de går sammen med i barnehagene. Videre er det slik at når
de har besøksdager, da kommer de også med gruppene sine fra
barnehagen. Så de første møtene er mer tydelige på at de møter med de
som de har tilknytning til fra før. Vi i ledelsen opplevde at dette ble en
mindre og tryggere setting for skolestarterne (R4).”

Oppsummert viser skoleledernes erfaringer at de alle ønsker å fortsette med
barnehagegrupper/ kohorter i overgangen. Dette da de alle mener at mindre og
kjente grupper skaper en tryggere overgang for skolestarterne og dermed kan
heve kvaliteten. R4 oppsummerer hvordan kohorter/ barnehagegrupper hever
kvaliteten og beskriver det informantene uttrykte på en god måte:

“Det handler om at skolestarterne i en tidlig fase holdes i kjente
barnehagegrupper. Den gradvise forskyvningen fra der de er vant til å
være til å være i et annet type fellesskap. Jeg tror dette gir dem en
gradvis tilnærming. Men jeg tror det tydeligste er at vi har tatt noen av
foraene ned i litt mindre fora. Mindre grupperinger og barnehageoppdelt i
starten i de første møtene slik at ikke alt er nytt. Når de kommer til
innskriving med barn de ser til daglig skaper dette en tryggere fora.”

4.2.2 Barnehagene

I planen fra Trondheim kommune er det et tiltak som sier at det skal være
overføringssamtaler mellom barnehagene og skolene på alle skolestarterne.
Skolelederne informerte om at de valgte å gjennomføre hele eller deler av disse
samtalene digitalt. Nedenfor følger skoleledernes vurderinger rundt dette tiltaket:

“Vi har fortsatt med de digitale møtene rundt hvert enkelt barn fordi de
effektiviserte … Ved bestilling til barnehagen ble temaene klokkeklare, det
ble effektive og gode samtaler og flere kunne delta på møtene da de var
digitale (R2)”

“Digitale møter blir mer effektive- mer “to the point” (R3).”

“Når det gjaldt samarbeidet barnehage og skole så rakk vi ikke å snakke
om alle barna slik vi gjorde etter at planen til kommunen kom … Først ble
jeg noe stresset av dette, men så tenkte at barnehagen hadde jo sagt fra
hvis det var noe … Så blir det som man tenker om alle de samtalene som
var tidligere rundt ordinæreleven er nødvendige? (R1)”
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Oppsummert tyder dette på at tre av skolelederne ønsker å fortsette med digitale
møter med barnehagen etter pandemien. Dette da de mener det vil effektivisere
overføringsmøter. En av skolelederne reflekterer rundt behovet for
overføringssamtaler til de ordinære elevene, da hun mener de skriftlige
overføringskjemaene dekker dette. Det er et funn i min studie at skolelederne
ønsker å videreføre digitale overføringssamtaler etter pandemien også.

Skoleledernes opplevelser rundt samarbeidet med barnehagene angående
overgangen var ganske likt. Tre av informantene beskriver at behovet for
samarbeid med barnehagene ble enda tydeligere under pandemien, spesielt
behovet for en tett og god dialog samt en felles forståelse av overgangen og
6-åringen:

“Trondheim kommune har kommet med sin rutine som har skapt noe felles
forståelse og noen felles rammer som har gjort at den har minket.
Samtidig er det undrende - vi har 15- 20 avleverende barnehager. Det
undrer meg at ikke flere barnehager er kjent med rutine til kommunen
(R2).”

“Under pandemien startet vi med et møte med styrerne i barnehagene for
å planlegge overgangen. Intensjonen var og er å prate med styrerne for å
lage en felles plan for overgangen slik at det blir gjort på en måte som
passer både barnehagene og skolen … Det var et dårlig oppmøte fra
styrerne, det virker ikke som om det er interesse for dette (R3).”

“Det vi begynte å snakke om sist med barnehagene er sammenhengen
ikke overgangen. Og lære hverandre å kjenne, lære hverandre å forstå.
Hva er det viktigste skolestarterne lærer der, og ikke minst hva er det
viktigste skolestarterne skal få være i barnehagen (R4).”

Ut fra disse refleksjonene tyder det på et behov for økt samarbeid rundt
informasjon, samarbeid og forventninger mellom skolene og barnehagene i
kommunen. Alle skolelederne i studien ønsket et tett samarbeid med
barnehagene. Under pandemien har informantenes erfaringer blitt forsterket.
Disse punktene peker også på at det vil være viktig å forsterke samarbeidet
mellom skolene og barnehagene, ikke minst når det gjelder
forventningsavklaringer. Dette var også et sentralt punkt som skolelederne ble
oppmerksomme på under pandemien:

“Vi begynner å snakke sammen slik at barnehagene forstår at vi ikke har
en forventning om at de skal gjøre elevene mer “skolske”. Jeg synes ikke
det er bra for barnehagebarna hvis de allerede i barnehagen begynner å
ha fokus på å lære seg å lese og skrive. Hvis de da tenker det er fordi de
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skal bli “skolsk” veldig tidlig så tror jeg vi har feil fokus og at vi ser i feil
retning (R4).”

“Det med å ha en felles forståelse med barnehagene om hva det er som er
viktig når barna kommer på skolen. Jeg får vondt langt inn i sjelen når de
sier at de øver på skolestart og at de øver på blyantgrep. Dette er så langt
unna vår virkelighet. Det som er viktig at de kan når man begynner på
skolen er turtaking og sosiale ferdigheter, og ikke blyantgrep og om du kan
telle til ti og bokstavene. Ellers så er trygghet veldig viktig- det å få til
overganger som oppleves veldig trygg for elevene er viktig, og da er det
kjempeviktig med et godt samarbeid og gode rutiner (R2)”.

Dette viser at skolelederne i min studie opplever at barnehagene antar det er en
forventning om at barna forberedes til skolefag gjennom å starte med opplæring
av bokstaver og tall. Dette er helt i motsetning til skoleledernes forventninger,
som mener at skolestarterne ikke skal “skoleres”, men at fokuset dette året bør
være på lek, læring av sosiale ferdigheter og selvstendighet. Oppsummert er det
et funn i min studie at barnehagene og skolene må samarbeide tettere for å
oppnå en felles forståelse og forventningsavklaring rundt overgangen til
skolestarterne. Funnet viser at det vil være behov for å heve kvaliteten rundt
dette for overgangen til skolestarterne.

4.2.3 Foresatte

Skolelederne i studien informerte om at det var svært vanskelig å få til et godt
foreldresamarbeid under pandemien. Informantene refererte til at de ikke fikk
fysiske møter med den enkelte foresatte eller foreldremøter. Tre av skolelederne
valgte å bruke digitale møter. En skole valgte i tillegg å utvikle en digital nettside
til foresatte til skolestarterne. Denne vil de fortsette med i tillegg til
foreldremøtene. Informantene ønsket ikke å fortsette med digitale foreldremøter,
og begrunner dette med viktigheten av dialog og tett samarbeid med de
foresatte. R3 uttrykker tydelig verdien av fysiske foreldremøter med dialog og
relasjonsskaping. R4 uttrykker også at det er svært sentralt å få i gang dialogen
med foresatte for å få dannet et godt samarbeid. R2 uttrykker verdien av et godt
foreldresamarbeid på følgende måte:

“Det er nesten viktigere å trygge foreldrene enn barna noen ganger. Dette
fordi at det er utrygge foreldre som er arbeidet i en overgang (R2).”

Informantene uttrykker stor enighet rundt verdien av et godt foreldresamarbeid.
Tre av informantene viste til at de fikk utfordringer med trygging av
foreldregruppen til skolestarterne høsten 2020, og de viste til sine refleksjoner
rundt dette:
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“Det er ikke noe tvil om at det var ett trinn som var skadelidende gjennom
pandemien, men det var først og fremst på foreldresiden. Det bekrefter
hvilke elementer som er viktig uten å få ut informasjonen. Det å bli kjent
og få skapt relasjonene vi trenger til å bygge videre på under samarbeidet.
Dette er viktig fordi jeg ofte har opplevd at vi som skole skal fortelle
hvordan samarbeidet skal være. Men vi skal også lytte, og finne ut hvem
er disse barna, hvem er disse foreldrene. Det handler om grunnholdning i
dette (R4).”

“Tredjeklassingene vi har nå har vi måtte jobbet veldig mye med for å få
trommet sammen både elevene og foreldrene. Vi merker det på
skolemiljøet når du mister det sosiale. Vi fikk ikke trygget dem godt nok.
(R2).”

“Det ble ikke gjennomført noen foreldremøte, og mine refleksjoner rundt
dette var at dette var uheldig fordi at foreldremøtet er viktig i tryggingen
av foreldrene. Det er viktig å være i dialog med foreldrene tidlig slik at de
vet hva som møter og at de har tillit til at de vet hva de holder på med
(R3)”.

Skolen endret seg i takt med samfunnets krav under pandemien, og ga digitale
foreldremøter. Men informantene har reflektert rundt sine erfaringer at
relasjonelle fysiske møter og en god dialog er det sentrale i møtet med de
foresatte. Dette oppnådde ikke skolelederne under pandemien. Oppsummert
viser dette at skolelederne ikke greide å få til et godt samarbeid med foreldrene
til skolestarterne under pandemien. I tillegg viste de til at dette kunne merkes på
trinnene som hadde oppstart under pandemien. Funnet viser at pandemien ikke
utløste noen tiltak som hevet kvaliteten med foresatte i denne studien.
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4.3 Hvilke former for ledelse ble anvendt under gjennomføringen av
overgangen under pandemien?

Pandemiens utfordringer endret seg til tider daglig. Det å være leder i en
krisesituasjon krever endringsledelse. Dette gjelder både skolelederne og
kommunen. Hvilke erfaringer har lederne i studien rundt det å utøve ledelse fra
tiden i pandemien med påtrykk fra verden, landet, kommunen, foresatte og
elevene? Leder R4 uttrykte dette på følgende måte:

“Lederutfordringene under pandemien så driver vi egentlig adhock- det blir
en veldig nærsynt ledelse. Hva er det vi er nødt til å gjøre her og nå? Og
der har du egentlig med deg det grunnlaget du hadde fra før. Det er
interessant å være leder i en slik setting. Det er ulike perspektiver på
ledelse da (R4)”

Ut fra det R4 har erfart under pandemien viser han til at det var behov for å
endre ledelse. For å presentere, oppsummere og identifisere funn rundt ledelse
til overgangen under pandemien vil dette kapitlet deles inn i to fokusområder:
skolelederne og kommunen.

4.3.1 Ledelse på enhetsnivå

Skolelederne beskrev at de før pandemien hadde en klar ledelsesstruktur, også
når det gjaldt overgangen til skolestarterne. Relasjonell ledelse samt distribuert
ledelse er former for ledelse som kom tydelig frem under intervjuene. Nedenfor
vil jeg redegjøre for skoleledernes erfaringer og refleksjoner rundt ledelse under
pandemien.

R4 er tydelig i sine tanker rundt helhetlig ledelse og peker på distribuert ledelse
og relasjonell ledelse som sentrale ledelsesaspekt også når det gjaldt overgangen
til skolestarterne. R4 ble ny skoleleder kort tid før pandemiens utbrudd og
uttrykket utfordring med å skulle danne relasjoner til ansatte som satt på
hjemmekontor og ventet på tydelige føringer:

“Når det oppstår en krisesituasjon så er det ikke først og fremst ledelse du
driver. Da er du inne i den delen av ledelsen som handler om å styre. Da
tar du rett og slett rattet og så styrer du … Jeg opplevde det paradoksale
ved at jeg opplevde at jeg kom tettere på folk fortere fordi det oppsto en
avstand. Men til tross for at vi var spredt sto vi i en krisesituasjon i lag. De
ansatte så nok gjennom dette fortere hvem jeg var og hva jeg sto for. Det
var veldig åpenhet- jeg skjulte ikke noe.”
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R2 deler relativt like erfaringer som R4 fra pandemien. Også hun beretter om en
endring av ledelsesstrukturen fra en flat struktur med distribuert ledelse og
relasjonsledelse i fokus frem til pandemiens utbrudd, og at den til dels utfordret
dette. Også R2 var relativt ny i lederrollen da pandemien brøt ut:

“Det ble mye mer en markant ledelse- en heroisk ledelse. Jeg tok en
veldig større ledelsesrolle under pandemien. Jeg var veldig opptatt av at
jeg skulle kunne alle regler og vite alt under koronaen, og det opplevde
lærerne trygt. Jeg fikk en veldig respekt av lærerne samtidig som det
gjorde at jeg kunne jobbe med det pedagogiske grunnsynet vårt på en
helt annen måte … Samtidig mener jeg at jeg tok med meg personalet på
en helt annen måte og i større grad i diskusjon og refleksjon også rundt
overgangen. Jeg opplevde kanskje at jeg drev mer distribuert ledelse da.
Vi fikk en felles forståelse og en felles plattform når vi gikk inn i noe enn
det jeg kanskje ikke er god nok på nå.”

Oppsummert viser dette at skolelederne endret lederstil til en tydelig ledelse/
styring under det som omhandlet pandemien og dens smittevernregler. Begge
lederne opplevde også at deres tydelighet førte til økt trygghet blant lærere som
igjen dannet gode relasjoner mellom de og deres ansatte. Lederne viste også en
klar tendens til åpenhet til de ansatte gjennom pandemien. R2 berettet at hun
samtidig drev med distribuert ledelse ved at hun tok med sine ansatte til råd for
å oppnå en felles plattform rundt overgangen. Dette er et tydelig funn på at
skolelederne endret og varierte lederstiler ut fra situasjonen under pandemien.

Når det gjelder ledelse rundt skolens gjennomføring av overgangen til
skolestarterne uttrykker skolelederne at de anvendte distribuert ledelse og
transformasjonsledelse.

“I forhold til overgangen til skolestarterne distribuerte jeg til
avdelingsleder skole og SFO-leder som gjorde dette sammen. Det handler
om distribuering, men også om å handle helhetlig ledelse ….
Jeg utøver demokratur. Det betyr at jeg vil ha alle stemmene og alle
diskusjonene, men jeg er nødt til å ta avgjørelsene til slutt. Da kommer
“tur “inn i ordet demokratur, og da kan jeg være veldig tydelig (R4)”

“Når det gjaldt ståsted- hvor vil vi, hva tenker vi om dette så hadde jeg en
refleksiv samtale med lærerne hele veien. De som skriver inn hvert år har
jobbet mange år med dette. Forkunnskapene deres bidro sterkt til
trygghet. De gjorde slik at vi ikke beveget oss ut av skolens grunnsyn
(R2).”

46



“Så da ble det så jeg tok det selv det første året. Andreåret var det
distribuert dithen at det var delegert fra rektor til avdelingsleder, SFO
leder, spespedkoord og baseleder som fordelte oppgavene (R1)”

“Jeg delegerte over til avdelingsleder som tok veldig mye av dette rundt
overgangen under pandemien. Jeg var en sparringspartner …. Så dette er
distribuert ledelse. Som leder var den viktigste biten å trygge de ansatte
for man hadde de som var redde, de som ikke var redde, og så hadde man
de som var veldig firkantet på reglene, de som stod med målebånd med
meteren og så hadde man de som tenkte at dette går da greit. Det å
ivareta de ansatte oppi dette, og sørge for at ledelsens valg var innenfor
var veldig viktig for meg. Relasjonell ledelse var ganske viktig her (R3)”

Alle fire lederne informerte om at selv om de tok en tydeligere styring under
pandemien drev de distribuert ledelse når det gjaldt gjennomføringen av
overgangen til skolestarterne, da under tydelig styrende ledelse rundt
smittevernreglene. De anvendte distribuert ledelse og bygget relasjoner ved å
være tydelige retningsgivere. Funn i min studie viser at ledelse under pandemien
kan forstås ut fra ulike teoretiske perspektiver på ledelse.

4.3.2 Ledelse på kommunalt nivå

Grunnet pandemien valgte Trondheim kommune å gjennomføre ukentlige digitale
møter med rektorene i kommunen. Fra kommunen deltok kommunalsjef og
kommuneoverlegen. Her gjennomgikk de smittevernregler samt at de hadde en
runde med spørsmål og svar rundt pandemien med lederne. Overgangen mellom
barnehage og skole/SFO var et av temaene som ble diskutert, da besøk på
skolene betydde å blande kohorter fra ulike etater. Studiens rektorer beretter om
positive erfaringer rundt de ukentlige rektormøtene med kommunalsjef og
kommuneoverlegen der overgangen ble diskutert:

“Det handlet om kohorter og det handlet om smittevern, om ikke å ha for
mange i gangen, om å ha avstand. Det var jo disse endringene som gjorde
det vanskelig for oss angående skolestarterne. Dette med meteren,
to-meteren, så var det greit med en kohort med et visst antall, deretter
fikk vi beskjed om et nytt antall i kohorter som var tillatt. Så det å holde
styr på alt dette endret seg hele tiden. Som øverste leder følte jeg
trygghet i å ha rektornettverket å drøfte og diskutere med (R3).”

“Vi var klart oppfordret til å gjennomføre så mye vi kunne ut ifra hva som
var forsvarlig ut fra smittevernhensyn. Det var en bra forståelse på at vi
kunne tilpasse oss til hva vi skulle gjøre, og det ble løst forskjellig på
skolene- noe som er naturlig. Det ble diskutert ulike måter å gjennomføre
overføringen blant rektornettverket … på hva som var mulig å få til (R4).”
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Refleksjonene fra studiens rektorer tyder på at kommunen endret lederstil fra en
delegert ledelse til en mer synlig og styrende ledelse. Styrende ledelse rundt hva
som var tillatt med utgangspunkt i de nasjonale smittevernreglene. Dette viser
også at kommunen anvendte en situasjonsbestemt lederstil. Samtidig påpeker
lederne at det ikke var styrende hvordan de tillatte tiltakene skulle gjennomføres,
men at rektorene gjennom rektornettverkene i de fire bydelene ble enige
hvordan man ut fra føringene kunne gjennomføre tiltak til skolestarterne.
Deretter var det mulighet til å anvende skjønn. R2 opplevde dette veldig
samlende for rektorkollegaene og spesielt for rektornettverket i hennes bydel.
For å sikre smittevernreglene og at rektorene skulle få svar på spørsmål rundt
pandemien anvendte de kommuneoverlegen. Som informantene sier skapte dette
trygghet for rektorene og kan anses som et godt trekk fra kommunen for å sikre
tryggheten til skolelederne. Skolelederne refleksjoner i etterkant av kommunens
ukentlige møter er som følger:

“Kommunens føringer opplevdes greit. Man kan jo stille spørsmål til
enkelte av reglene, for jeg følte jo at det var lite rom for å diskutere. Med
det vi vet i ettertid tror jeg vi strammet for mye. Trondheim kommune var
flink til å ikke overdrive (R3).”
“Det var for meg klokkeklart hva jeg skulle gjøre. Jeg var aldri i tvil, så jeg
synes Trondheim kommune var kjempegod i sine føringer under
pandemien. Jeg ser ikke noe de kunne gjort annerledes. Det var så
samlende (R2).”

“Jeg opplevde møtene med kommunalsjef og smittevernoverlegen trygt i
den forstand, men vi opplevde veldig ofte at smittervernsfaglige sa
hvordan det skulle være, så visste vi at det ikke lot seg gjennomføre i
praksis. Men dette var en prosess som vi alle lærte veldig mye på, og den
var mye bedre ut i pandemien enn tidlig (R4)”

Oppsummert viser informantenes erfaringer mot at de var svært fornøyde med
måten kommunen tok styringen rundt smittevernet på. I tillegg opplevde rektor
2 at dette skapte gode relasjoner blant kommunen og rektorkollegaene. Noe hun
ønsker kan videreføres etter pandemien også, og uttaler det på følgende måte:

“Det er en del ting ved pandemien vi burde ha videreført- det med
spørsmål og svarrundene med rektormøtene - og med synligheten
kommunalsjefen hadde var meget bra. Den synligheten kommunalsjefen
hadde under pandemien, den synligheten har ikke kommunalsjefen i dag.
Man burde videreføre enkelte digitale nettverksmøter. Dette er noe
pandemien har lært oss (R2)”
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Det er et funn i min studie at kommunen endret seg til en mer styrende,
samlende og synlig ledelse under pandemien enn hva de er til vanlig. Deres
endring var forårsaket av pandemiens utfordringer, og kan derfor anses som
situasjonsavhengig. Samarbeidet mellom rektorene i rektornettverkene ble også
fremhevet som positivt, kanskje viser dette at rektorene har behov for å kunne
samarbeide mer rundt overgangen enn hva de gjør til vanlig?

4.4 Oppsummering av kapittel 4

Hovedfunnene i min studie peker mot at skolen som organisasjon utviklet seg
raskt under pandemien. Det ble et stort og kontinuerlig trykk og høye
forventninger til skolene. Dette peker klart i retning av at skolen er i en
kontinuerlig endringsprosess. Det viser også at skoleledere ikke bare leder
ansatte og elever, men at det i tillegg er viktig å samarbeide med nærmiljøet,
foresatte og kommunen.

Med utgangspunkt i min problemstilling vil hovedfunnene i min studie være
følgende:

1. Anvende kohorter/ barnehagegrupper i overgangen
2. Foreldresamarbeidets betydning
3. Forventningsavklaringer rundt 6-åringen og tettere samarbeid med

barnehagene
4. Implikasjoner for ledelse

Jeg vil i neste kapittel drøfte mine hovedfunn opp imot teori og forskning for å
vurdere funnenes validitet og studiens konklusjon.
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Kapittel 5: Drøftinger av hovedfunn

Min problemstilling er” Hvordan kan skolelederes erfaringer fra pandemien
brukes for å heve kvaliteten på gode overgangsprosesser mellom barnehage og
skole/SFO?". I min studie har jeg derfor undersøkt hvilke tiltak skoleledere i
Trondheim kommune har anvendt for skolestarterne under pandemien. Dette
med utgangspunkt i å søke etter tiltak som kan anvendes for å heve kvaliteten
eller finne områder med behov for kvalitetsheving for skolestarterne i kommunen
angående overgangen mellom barnehage til skole/SFO. Funnene baserer seg på
informantenes erfaringer gjennom pandemien i 2020 og 2021.

5.1 Hovedfunn

I dette kapitlet vil jeg prøve drøfte hovedfunnene for å deretter se om jeg i neste
kapittel kan konkludere i forhold til problemstillingen. Med utgangspunkt i
analysen er det fire funn som har vært fremtredende. Jeg vil belyse disse
nedenfor.

5.1.1 Anvende kohorter/ barnehagegrupper i overgangen

Et sentralt funn i studien er skoleledernes erfaringer rundt pandemiens krav om
kohorter/ barnehagegrupper i overgangen mellom barnehage til skole/SFO.
Skolelederne er ens i sine erfaringer om at skolestarternes første møter med
skolen i kjente barnehagegrupper skapte en betydelig større grad av trygghet for
skolestarterne. De påpekte verdien av overganger der skolestarterne kommer til
skolen med barn de er trygge på, kan skape tryggere overganger. Alle fire
skolelederne mener at tiltaket med inndeling av kohorter/barnehagegrupper har
hevet kvaliteten på overgangen, og har derfor utviklet sin organisasjon dit hen at
dette skal være et varig tiltak.

Skolelederne har tatt situasjonen på alvor og både reflektert og diskutert over
muligheter på en slik måte at det nærmer seg Argyris og Schøns (1990)
dobbeltkretslæring (Irgens,2021). Klev og Levin bygger på dette perspektivet i
sin samskapte læring (2021). Klev og Levins(2021) samskapte læring har
utgangspunkt i at ansatte og ledelse gjennom en læringsprosess utvikler ny
praksis. Dette ved at man analyserer problemet og finner tiltak, som her var å
anvende skolebesøk i barnehagegrupper. Deretter vil det gjennom gjensidig
refleksjon strukturere kortsiktige og langsiktige tiltak som igjen vil danne et
erfarings og refleksjonsgrunnlag før ny læring dannes i organisasjonen. Tiltak og
felles refleksjoner dannet ny læring i organisasjonen, samskapt lærings tredje
vei. Likedan påpekte den ene skolelederen at dette tiltaket kanskje ikke ville
eksistert uten koronapandemien. Dette viser noe av det samme som Dehlin et al.
(2022) sin forskning peker på ved at man kan anvende erfaringene med korona
til noe positivt. Det støtter også Jones et al.(2021) sin forskning som viser at
pandemien utløste et styrket profesjonelt samarbeid mellom ledere og ansatte.
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Dette viser at skolen som organisasjon utviklet seg, og kan forstås ut fra Kolb
(1984) sin transformasjonsmodell (Irgens,2020). Kolbs teori er knyttet til
erfaringslæring, og pandemien ga rom for nye erfaringer. Dette ved at skolen
gjennom pandemien ble utfordret på å lage tiltak. Erfaringene av å bruke
barnehagegrupper ble gjennom refleksjon sett på som meget positive samt
trygghetsskapende til skolestarterne. Skolene valgte å bruke barnehagegruppene
til større del av overgangsprosessen, noe som også ble positivt. Dette dannet
nye erfaringer og kunnskap, og endret organisasjonen dit hen at det hevet
kvaliteten på overgangsprosessen.

Pandemien var en ny og uforutsett hendelse som krevde at skoleledere iverksatte
nye tiltak på kort varsel. Dette gjaldt også for overgangen mellom barnehage og
skole/SFO. Danning av barnehagegruppene var et tiltak som ble dannet med
utgangspunkt i koronarestriksjonene som krevde at kohorter ikke ble blandet.
For at skolelederne skulle ha mulighet til å ha barnehagene på skolebesøk var
det ifølge informantene barnehagegrupper som ble løsningen. Dette tiltaket viste
å ha flere styrker, da den ifølge skolelederne trygget skolestarterne i stor grad.
Med utgangspunkt i Elkjærs(2004) sin organisatoriske læring første vei
(Irgens,2020) dannes læring der det skjer en uforutsett hendelse (pandemien).
Den andre veien beskriver at læring skjer gjennom sosial samhandling i
praksisfellesskapet (utprøving av barnehagegrupper). Ut fra samskapt lærings
tredje fase kan det gjennom erfaringer dannes ny læring i organisasjonen
(Irgens,2020) (fortsette med barnehagegruppene etter pandemien). Dette viser
at det er dannet ny læring gjennom organisasjonen ut fra erfaringene, da
informantene vil fortsette å anvende barnehagegrupper/ kohorter i første del av
overgangen.

Funnet tyder også på at skolen er en organisasjon som rommer mer enn bare sin
interne organisasjon. Alle påvirkningene utenfra, samfunnets endringer og
forventninger virker til å påvirke hvordan skolen endrer seg. Dette er i tråd med
Irgens organisasjonsperspektiv(2021) der omgivelsesperspektivet har en sentral
rolle på skolen og driver påtrykk utenfra. Pandemien skapte trykk og
forventninger fra staten, kommunen og foresatte til skolelederne, som igjen
fremmet en endring i organisasjonen. “Kohortbegrepet” kom med pandemien, og
uten pandemien ville det vært vanskeligere for skolelederne å oppleve det
positive og trygghetsskapende tiltaket med barnehagegrupper i overføringen?
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5.1.2 Foreldresamarbeidets betydning

Et annet sentralt funn i min studie er verdien av et godt foreldresamarbeid.
Informantene berettet om at det var svært utfordrende å få til et godt
foreldresamarbeid under pandemien grunnet dens strenge restriksjoner. Skolen
endret seg i takt med samfunnets strenge restriksjonskrav, og ga digitale møter.
Informantene er ens i at digitale foreldremøter ikke skapte gode dialoger og
relasjoner med de foresatte, og en del av informantene erfarte at det førte til en
foreldregruppe og en elevgruppe med større grad av utrygghet.

Viktigheten av å trygge skolestarternes foresatte ble fremhevet som svært høy
av skolelederne i min studie. Dette da utrygge foreldre kan skape større grad av
utrygghet blant barna. Skolelederne informerte om at fysiske møter med dialog
med skolestarternes foresatte vil anvendes i fremtiden. Forskning peker også i
samme retning som skoleledernes erfaringer. Dialog mellom skole og foresatte
fremheves som svært sentralt for å få foresattes tillit gjennom høy grad av
informasjon i Lillejord et al.(2015) sin forskning av tiltak som har positiv virkning
på barns overgang mellom barnehage og skole/SFO. Skolen er også en
organisasjon som ikke bare tar imot en skolestarter, men hele familien til
skolestarteren. Dette er det Irgens(2021) kaller omgivelsesperspektivet.
Omgivelsene er også med å påvirke skolen som organisasjon. Det er derfor viktig
å skape trygghet gjennom gode dialoger med skolestarternes foresatte da dette
gjenspeiler en større trygghet for hele familien.

Skolen tar imot hele familien til skolestarterne, og informasjon, dialog og
trygging av de foresatte er svært sentralt. En av informantene uttrykker hvor
viktig foreldresamarbeidet er på følgende måte:

“Det som er viktig for oss er å greie å trygge foreldrene. Det synes som
det er den faktoren som har størst betydning knyttet til overgangen (R4).”

Dette viser at skoleledernes tiltak rundt digitale møter ikke trygget foreldrene i
den grad som fysiske møter gjør. Både Lillejord et al.(2015) og informantene er
ens i at det er svært sentralt å trygge foreldrene i overgangen. I forhold til Kolbs
(1984) transformasjonsteori vil tiltaket avsluttes grunnet de negative erfaringene
under pandemien (Ertsås og Irgens,2014), og det vil ikke utvikles ny og varig
organisasjonslæring da erfaringene tilsier at dette tiltaket ikke fungerte optimalt
etter hensikten med å trygge skolestarternes foresatte. Dette funnet vil derfor
ikke heve kvaliteten på overgangsprosessen

Kunnskapssenterets forskning på “tiltak med positiv innvirkning på barns
overgang fra barnehage til skole” (Lillejord et al.,2015), viser tydelige funn på at
trygging av foresatte under overgangen mellom barnehage og skole er svært
sentralt. Som leder i skolen er det vesentlig å få til et godt foreldresamarbeid. I
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skolen som organisasjon tar vi ikke bare imot barnet/ skolestarteren, men vi tar
også imot familien til barnet.

5.1.3 Forventningsavklaring rundt 6-åringen og tettere samarbeid

med barnehagen

Et tredje funn i min studie er behovet for tettere samarbeid med barnehagen
rundt overgangen. Dette gjelder forventningsavklaringer rundt 5-åringen og en
bevisstgjøring av kommunes plan rundt overgangen som allerede foreligger.
Skolene ønsket et tettere samarbeid med barnehagene rundt overgangen og
hvilke forventninger som foreligger.

Funnet viser at skolelederne opplever at barnehagene antar det er en forventning
om at barna skal forberedes til skolefag gjennom å starte med opplæring av
bokstaver og tall. Skolelederne i studien mener derimot dette ikke er sentralt,
men at fokuset bør være på lek, sosiale ferdigheter og selvstendighet. I
kommunens overføringsplan mellom barnehage til skole/SFO (Nereid,2018) er
det skrevet føringer om at førskolebarna skal jobbe med “Språkbroen” og
“overgangspakken” i Språkløyper. Dette kan oppfattes som en forventning for
barnehagen som organisasjon.

Dette funnet problematiserer funn fra Regjeringens evalueringen av
6-årsreformen (Regjeringen,2022). Regjeringens evaluering av seksårsreformen
er basert på forskningen til OsloMet "Hit eit steg og dit eit steg"(2022). Denne
uttrykker også et tydelig funn mot større fagfokus i første klasse. Det sentrale
med 6-års- reformen fra 1997, var at seksåringene skulle få en lekpreget
overgang til skolen for å sikre elevenes trivsel og læringsopplevelse. Rapporten
fra OlsoMet(2022) presenterer funn fra en systematisk kartlegging av premisser
for og trekk ved første klasse i 6-årsreformen. Analysen av disse dataene viser
en tydelig tendens til økt fokus på fag i første klasse. Dette kan sees gjennom
flere trekk ved undervisningen samt at læreplanene i første klasse ble mer
fagsentrert gjennom Kunnskapsløftet(2006). Ut fra disse punktene er det kanskje
varierte og uavklarte forventninger til barnehagen fra kommunen, skolelederne i
studien samt kanskje foresatte. Dette funnet viser at kommunen bør se videre på
forventningsavklaringene samt samarbeidet mellom barnehagene og skolen for å
heve kvaliteten på overgangen mellom barnehage og skole/SFO i Trondheim
kommune. Skoleleder R4 reflekterer rundt at det er viktigere at barnehager og
skoler ser på sammenhengen i stedet for overgangen. Dette uttrykker han på
følgende måte:

“Barnehagene tror kanskje at det er en annen forventning til hva barna
skal kunne når de kommer hit enn forventningen vi har. Og den eneste
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måten å få til dette på er å snakke sammen. Derfor synes jeg
sammenhengen er et mye viktigere ord enn overgangen fordi det handler
om hva barnehage skal være og hva det vi som skole møter de barna som
kommer over til oss med.”

Funnet viser som informanten her sier at det vil være sentralt med et tettere
samarbeid og felles avklaringer med barnehagen, både rundt overgangsplanen til
kommunen samt hvilke forventninger skolen har til hva barna skal kunne før de
starter på skolen. Sammenhengen blir svært sentralt her.

I tillegg kan det være relevant å se om de tre siste læreplanene er en årsak til
behovet for forventningsavklaringer om at skolelederne ikke ønsker en
“skolering” av skolestarterne, men fokus på leken? L-97 innførte 10-årig
grunnskoleopplæring, og hadde stort fokus på lekens betydning i første trinn.
Kunnskapsløftet(2006) dreide derimot fokuset på kompetanse og måloppnåelse
når det gjelder læring for skolestarterne. Fagfornyelsen(2020) har igjen endret
fokuset til å anvende leik og samarbeid for å oppnå kunnskap og ferdigheter.
Kanskje dette kan være en dreining som gjør at skolelederne nå har fått større
fokus på leik i skolen?

Dette funnet tyder på at pandemiens utfordringer og nye tiltak rundt overgangen
har fremmet at det bør bli et tettere samarbeid mellom barnehagene og skolene
både rundt kommunens overgangsplan og forventningsavklaringer rundt
“skoleringen” av skolestarterne. Likedan har funnet tydeliggjort skoleledernes
ønske om at barnas siste år i barnehagen skal være mer barnesentrert enn
elevsentrert.

5.1.4 Implikasjoner for ledelse

Studiens fjerde funn er at ledelse under pandemien kan forstås ut fra ulike
perspektiver på ledelse. Dette gjennom endringene av lederstiler skolelederne og
kommunalsjef i Trondheim kommune anvendte under pandemien. Funnet
indikerer at både skoleledere og kommunalsjef tok en mer styrende lederrolle
når det gjaldt smittevernregler og hva skolen kunne gjøre ut fra pandemiens
restriksjoner. Funnet viser også at rektorer og kommunalsjef skapte gode
relasjoner til sine ansatte til tross for en styrende lederrolle under pandemien.
Pandemien skapte emosjoner og utrygghet, og funnet viser at ansatte ved en slik
situasjon føler trygghet ved tydelig styring. Dette kan knyttes til et
transformativt perspektiv på ledelse hvor lederen er sentral i forhold til det å angi
retning, inspirere og utfordre, men samtidig tar vare på verdier knyttet til
relasjoner (Brandmo og Aas,2022).

Samtidig viser funn at vektlegging av verdier og mer bruk av distribuert ledelse
var mer fremtredende før pandemien. Også under pandemien melder
skolelederne at de anvendte distribusjon og mottok det samme av sin leder
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(kommunalsjef). Dette gjaldt hvordan ting skulle gjennomføres i regi av
pandemiens tydelige smittevernsrestriksjoner.

Lederne viser en klar retning i at de endret til en styrende ledelse da pandemien
brøt ut. Dette peker på at skolelederne og kommunalsjef varierte mellom
transformasjon og instructional ledelse. Brandmo og Aas(2020) sin forskning
rundt ledelse i norsk kontekst viser også at den nye lederstilen til skoleledere er
en sammensatt ledelse som kombinerer instructional og transformational ledelse
avhengig av faktoren situasjonen. Ut fra skoleledernes informasjon er det
situasjonen som er den sentrale faktoren for hvilken lederstil som ble anvendt.

Lederne i min studie viser en klar retning på at de endret lederstil ut fra
situasjonen og konteksten under pandemien. De viste en tydelig lederstil rundt
pandemien og dens restriksjoner. Smittevernet hadde høyt fokus. Samtidig viste
lederne at de anvendte en delegerende lederstil rundt gjennomføringen av
overgangen så lenge smittevernreglene ble overholdt. Med utgangspunkt i
Hersey og Blanchards(1968) situasjonsavhengige lederstilmodell (Irgens,2020)
er pandemien en ny og uforutsett situasjon som gir ansatte lavt til ganske lavt
modenhetsnivå. Lederstilen vil da ut fra situasjonen være konsulterende eller
instruerende, lik instructional ledelse. Ved konsulterende stil vil rektor vise høy
grad av støtte og styring. Ved instruerende lederstil, høy styring og lite støtte.
Samtidig peker begge lederne på at en styrende lederstil under en krisesituasjon
opplevdes betryggende for ansatte, og at det skapte relasjoner tross en
autoritær og styrende ledelse. R4 sier tydelig at han har styrende lederstil i en
krisesituasjon. Ut fra Blake og Moutons(1968) todimensjonale lederstilmodell har
han her beveget seg til 9.1 leder der han tar mye hensyn til oppgaven
(pandemien) og lite hensyn til menneskene (Irgens,2020). Dette i motsetning til
at han tidligere fremstår som en 9-9 leder der han er en aktiv bidragsyter både
til oppgavene og menneskene. Samtidig kan man belyse at han fortsatt driver
9-9 ledelse ved at han tar hensyn både til oppgaven og menneskene gjennom
koronarestriksjonene til ansatte, elever og skolestarterne. Den todimensjonale
lederstilmodellen til Blake og Moutons(1968) inneholder ikke betingelsen
“situasjonen” slik som Hersey og Blanchards(1968) gjør i sin situasjonsavhengige
lederstilmodell (Irgens, 2020). Dette funnet støttes i at situasjonen er en svært
sentral faktor når det gjelder utøvelse av lederstil.

R2 berettet at hun samtidig drev med distribuert ledelse ved at hun tok med sine
ansatte til råd for å oppnå en felles plattform også rundt overgangen. Spillane
(2005) ser på ledelse som en distribuert praksis kjennetegnet av menneskelig
samhandling. Hovedfokuset ligger derfor på det relasjonelle (Irgens,2020). Alle
fire lederne informerte om at de tok en tydeligere styring under pandemien.
Samtidig drev de distribuert ledelse når det gjaldt overgangen til skolestarterne,
da under tydelig styrende ledelse rundt smittevernreglene. Disse funnene tyder
også på at lederne varierte lederstil mellom transformasjon- og instructional
ledelse. Dette peker også i retning av forskning til Brandmo og Aas(2022) som
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sier at norske skoleledere anvender en kombinasjon av ledermodellene
instructional- og transformasjonsledelse, og at dette avhenger av situasjonen.
Likedan fremmer dette også dette Hersey og Blanchards (1968)
situasjonsavhengige lederstilmodell (Irgens,2020) som sier at situasjonen er
faktoren som avgjør hvilken lederstil du anvender når, og at norske ledere ikke
viser en tydelig lederstil men varierer ut fra situasjonen. Kronikken til Dons et al.
(2020) støtter også dette ved at maktforhold ble mellom ansatte og leder
utfordret under pandemien, men at disse igjen kan bidra til utvikling av ny felles
kunnskap.

I Trondheim kommune er avdelingslederne lærernes nærmeste leder. Ifølge
forskningen til Aas et al.(2022) kan dette bety at rektor blir en mer perifer
person til de ansatte. R3 bekreftet også at hun som rektor jobbet mye med det
relasjonelle til de ansatte, spesielt til de utrygge ansatte. Funn her viser at
rektors styrende ledelse under pandemien, førte til utvikling av det relasjonelle
ved at de ansatte opplevde trygghet. Kan dette vise at rektors rolle da ble mer
fremtredende igjen og at det skapte relasjoner? Dette støtter også Jones et al.
(2021) sin forskning om at pandemien førte til et tettere profesjonelt fellesskap
blant ledere og ansatte. Oppsummert viser dette funnet at både skoleledere og
kommunalsjef anvendte ulike lederstiler under pandemien basert på faktoren
situasjonen.

5.2 Oppsummering av kapittel 5

I dette kapitlet har jeg drøftet fire sentrale funn ut fra studien min og dens
forskningsspørsmål. Mine hovedfunn er følgende:

1. Anvende kohorter/barnehagegrupper i overgangen
2. Betydningen av et godt foreldresamarbeid
3. Tettere samarbeid med barnehagen og forventningsavklaring rundt

6-åringen.
4. Situasjonsbestemt lederstil

Jeg har også sett på studiens begrensninger samt hvilke implikasjoner for videre
forskning analysen min kan peke mot. Jeg vil i neste kapittel trekke konklusjoner
ut fra min studie.
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Kapittel 6: Konklusjon

I min studie har jeg undersøkt hvilke tiltak skoleledere i Trondheim kommune har
anvendt for skolestarterne under pandemien. Dette med utgangspunkt i å søke
etter tiltak som kan anvendes for å heve kvaliteten for skolestarterne i
kommunen angående overgangen mellom barnehage til skole/SFO. Funnene
baserer seg på informantenes erfaringer gjennom pandemien i 2020 og 2021.

6.1 Konklusjon

I dette kapitlet vil jeg prøve å trekke noen konklusjoner ut fra min studie. Med
utgangspunkt i analysen og drøftingene er det fire funn som er fremtredende.
Jeg vil belyse dette her.

Bruk av kohorter/ barnehagegrupper er et sentralt funn i min studie.
Informantene anvendte barnehagegrupper/kohorter som et tiltak for å kunne
gjennomføre noen besøk på skolen under pandemien. Deres felles erfaringer er
at dette tiltaket hevet kvaliteten på overgangsprosessen da de så dette skapte
større grad av trygghet og ga skolestarterne en mykere overgang til skolen.

Betydningen av et godt foreldresamarbeid er et annet funn i min studie. Studien
viste at digitale foreldremøter skapte større usikkerhet blant foreldrene til
skolestarterne. Skolelederne påpeker viktigheten av fysiske foreldremøter der
man kan bygge relasjoner gjennom dialog og åpenhet med foreldrene. To av
informantene uttrykte også viktigheten av at foreldremøtene kan skape gode
dialoger og relasjoner også mellom foreldrene, og at dette skaper en større
trygghet for foreldrene og samarbeidet mellom skole og hjem. Skolen er en
organisasjon som ikke bare tar imot en skolestarter, men hele familien til
skolestarteren. Dette kaller Irgens(2021) omgivelsesperspektivet. Omgivelsene
er med å påvirke skolen som organisasjon. Det er derfor viktig å skape trygghet
gjennom gode dialoger med skolestarternes foresatte, da dette vil gjenspeile en
større trygghet for hele familien.

Tettere samarbeid med barnehagene og forventningsavklaring rundt 6-åringen er
mitt tredje funn. Skolelederne i min studie informerte om et behov for et tettere
samarbeid der man kan jobbe med sammenhengen mellom barnehage og skole.
Dette gjelder forventningsavklaringer og en bevisstgjøring til barnehagene av
kommunes plan rundt overgangen som allerede foreligger. Dette da det under
pandemien har blitt tydelig for skolelederne at barnehagen jobber mot å
“skolere” skolestarterne dit hen at de lærer bokstaver og tall. Skolelederne
ønsket en tydelig endring fra elevsentrert fokus til et fokus der de skal få være
barnehagebarn til de starter på skolen. Sosialisering og selvstendighetstrening
var faktorer skolelederne påpekte. Likedan er leken sentral i et barns liv både på
barnehagen og i skolen, og bør være en sammenhengende faktor som anvendes
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i stor grad på begge arenaene. Dette funnet problematiserer Regjeringens
evaluering av 6-årsreformen(2022), som sier at skolene nå er mer fagsentrert for
førsteklassingene enn i 1997.

Det fjerde funnet i min studie er en situasjonsbestemt lederstil. Studien viste at
skoleledere og Trondheim kommune gjennom kommunalsjefen anvendte ulike
former for ledelse og lederstiler. Hvilken lederstil som ble anvendt var avhengig
av faktoren situasjonen. Dette støttes av Hersey og Blanchards(1968)
tredimensjonale situasjonsavhengige lederstilmodell (Irgens,2020). Når det
gjaldt koronarestriksjoner var lederne tydelig styrende ledere, men de anvendte
distribuert ledelse angående gjennomføringen av overgangen. Dette peker på at
de varierte mellom instructional leadership og transformasjons- ledelse ut fra
situasjonen. Brandmo og Aas(2022) sin forskning rundt ledelse i norsk kontekst
viser også at den nye lederstilen til skoleledere er en sammensatt ledelse som
kombinerer instructional og transformational ledelse avhengig av faktoren
situasjonen.

Ut fra min studie har jeg funn som viser områder som har hevet kvaliteten på
overgangen mellom barnehage og skole/SFO under pandemien. Dette gjelder
bruk av barnehagegrupper i starten av overgangen, samt viktigheten og verdien
av et godt foreldresamarbeid. Likedan viser funn at ledere anvender en
situasjonsbestemt lederstil. I tillegg viser studien behov for kvalitetsheving rundt
overgangen. Dette gjelder forventningsavklaring rundt 6-åringen samt et tettere
samarbeid med barnehagen. Min problemstilling i denne studien var” Hvordan
kan skolelederes erfaringer fra pandemien brukes for å heve kvaliteten på gode
overganger mellom barnehage-skole/SFO?”. Dette kapitlet impliserer at tiltak
skolelederne anvendte under pandemien både hevet kvaliteten og fant områder
med behov for kvalitetsheving på gode overganger mellom barnehage-
skole/SFO. I avslutningskapitlet vil jeg utdype svaret på problemstillingen min.

6.2 Studiens implikasjoner for videre forskning

Studien har funn som danner implikasjoner for videre forskning. Dette er
foreldrenes rolle og verdien av et godt foreldresamarbeid i overgangen mellom
barnehage til skole/SFO. Dette kan implisere en videre forskning rundt sentrale
tiltak for å trygge skolestarternes foresatte.

Studien har også funn som indikerer at det bør være et større fokus på
samarbeidet mellom barnehagene og skolene. Dette for å avklare forventninger
og sammen enes om hva barnehage er, hva skole er og hva sammenhengen
mellom de skal være rundt overgangen.

Skoleledere opplever at barnehagene “skolerer” skolestarterne, mens de ønsker
et større fokus på leik, selvstendighetstrening og opplæring av sosiale
ferdigheter. Dette problematiserer funn i Regjeringens forskning på evaluering av
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6-årsreformen(2022) som sier at skolen er mer fagsentrert. Av den grunn er
dette en implikasjon på videre forskning rundt emnet.

Å kombinere disse to implikasjonene ville kanskje gjort overgangen mer til en
sammenheng slik R4 uttrykte det:

“Jeg tror sammenhengen er et mye bedre ord fordi det handler om hva
barnehage skal være og hva det vi som skole møter de barna som kommer
over til oss med. “

6.3 Oppsummering av kapittel 6

I dette kapitlet har jeg konkludert med sentrale funn ut fra studien min og dens
forskningsspørsmål. Jeg har også sett på hvilke implikasjoner for videre forskning
analysen min kan peke mot. I avslutningskapitlet vil jeg utdype og svare ut
studiens problemstilling.
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Kapittel 7: Avslutning

Det å få forske på overgangen fra barnehage til skole/SFO har vært et
spennende kapittel i mitt liv. Spesielt interessant er det da jeg jobber årlig med å
ta imot spente skolestartere og deres familier. Mine tidligere erfaringer har vært
at overgangen kan være vanskelig for noen, og at det av den grunn bør en
kvalitetsheving til. Dette ble spesielt tydelig under pandemien, da man kanskje
så overgangens mest sårbare sider. Det var derfor med stor interesse jeg tok fatt
på dette studiet. Min problemstilling var “Hvordan kan skolelederes erfaringer fra
pandemien brukes for å styrke kvaliteten på gode overganger mellom
barnehage- skole/SFO?". I dette avslutningskapitlet vil jeg svare ut min
problemstilling.

Et av mitt funn fra pandemien har vist tydelig heving av kvaliteten på
overgangen. Dette gjelder bruken av kohorter/ barnehagegrupper under første
del av overgangsprosessen. Erfaringer har vist at dette skaper en tryggere
overgangssituasjon for skolestarterne. Et annet funn som har hevet kvaliteten er
verdien av et godt foreldresamarbeid. Skolelederne i studien meldte om
erfaringer fra pandemien der de fikk økte utfordringer med både skolestarterne
og deres foresatte da pandemien hindret fysiske møter. Fysiske foreldremøter
preget av dialog og gode relasjoner med skolen og andre foresatte har vist seg å
være svært viktige i min studie. Et tredje funn var skoleledernes endring av
lederstiler ut fra konteksten “situasjonen.” Dette viser at skolelederne strekker
seg langt for å imøtekomme samfunnets endringer for å kunne gjennomføre
gode overgangsprosesser på en best mulig måte.

I min studie fant jeg også et funn der det trengs kvalitetsheving for å styrke
kvaliteten på gode overgangsprosesser. Dette funnet viser behov for et tettere
samarbeid mellom skolen og barnehagen. Spesielt viktig vil det være å få til
tydelige forventningsavklaringer rundt 6-åringen. Skolelederne opplever en
uønsket “skolering” av skolestarterne, mens de ønsker at leiken og sosiale
ferdigheter skal være sentrale element det siste året de er i barnehagen. Dette
er et funn som problematiserer regjeringens evaluering av 6-årsreformen(2022),
som sier at førstetrinn var blitt mer fagsentrert. Sammenhengen mellom
barnehagen og skolen vil være viktig i samarbeidet. Trondheim kommune bør
vurdere å kvalitetssikre sin overgangsplan gjennom evalueringer, drøftinger og
samarbeid av brukerne, samt sikre at planen er kjent for alle barnehagene.

Underoverskriften til min studie var “pandemiens skygge- dagens muligheter?”.
Dette studiet viser at erfaringer fra pandemien kan brukes for å heve kvaliteten
på overgangsprosesser ytterligere, og at erfaringene kan brukes til
organisasjonsutvikling. Dette støtter Dehlin et al.(2022) sin kronikk om at
erfaringene fra korona kan brukes til noe positivt, samt Dons et al.(2020) sin
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kronikk som sier at pandemiens ledelsesformer og samarbeidsformer kan bidra
til utvikling av felles læringsprosesser.
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Vedlegg 1:

Forespørsel om deltakelse i Masterprosjektet

“Hvordan kan skolelederes erfaringer fra pandemien brukes for å styrke
kvaliteten på gode overganger mellom barnehage- skole/SFO?”

Dette er et spørsmål til deg om å delta i mitt masterprosjekt hvor formålet er å se
om skolelederes erfaringer med overgangen til skolestarterne under pandemien
kan styrke kvaliteten på gode overganger.
I dette skrivet gir vi deg informasjon om målene for masteroppgaven og hva
deltakelse vil innebære for deg.

Formål
Temaet i masteroppgaven vil være overgangen mellom barnehage og skole/ SFO
i Trondheim kommune. Jeg vil ta utgangspunkt i skoleledere i Trondheim
kommune og se hvordan de løste overgangen for skolestarterne under
pandemien (Covid-19). Formålet vil være å se om skoleledernes erfaringer kan
anvendes for å styrke kvaliteten på gode overganger for skolestarterne.

Jeg ønsker av den grunn å undersøke disse forskningsspørsmålene:
Forskningsspørsmål 1: Hvordan løste skoleledere overgangen for skolestartere
under pandemien?

Forskningsspørsmål 2: På hvilken måte bidro løsningene til å heve
kvaliteten eller finne områder med behov for kvalitetsheving til
overgangen?

Forskningsspørsmål 3: Hvilke former for ledelse ble anvendt for
gjennomføringen av overgangen under pandemien?

Hvem er ansvarlig for forskningsprosjektet?
Studien utgår fra NTNU, og er en masteroppgave ved institutt skoleutdanning
og utdanningsledelse. Mastergradsstudenten er Lill- Anita Ø. Bensvik og er
avdelingsleder. Studiet
veiledes av Carl Fredrik Dons, professor og dosent i utdanningsledelse ved NTNU.

Hvorfor får du spørsmål om å delta?
Du får spørsmål om å delta i intervjuet da du er en leder på en av Trondheims
største skoler. Dette gjør at du sitter med erfaringer på området som er av stor
interesse for masteroppgaven. Skolen har mange barnehager dere samarbeider
med for skolestarterne, noe som gjør at dine erfaringer er svært relevante for studiet.
Utvalgskriteriene er en kombinertskole i en av Trondheims fire bydeler med et
høyt antall skolestartere og et høyt antall samarbeidende barnehager.
Det vil være tre ledere i Trondheimsskolen som vil bli forespurt om å delta i
undersøkelsen.
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Hva innebærer det for deg å delta?
Hvis du takker ja til å delta i masterstudiet kommer masterstudenten til din
arbeidsplass for å gjennomføre et intervju på ca. 60 min. Intervjuene blir tatt opp på
lydbånd og deretter skrevet ned ord for ord. Det vil bli brukt kvalitativ tekstanalyse
som metode for å analysere de nedskrevne intervjuene. Den informasjonen som
kommer fram i løpet av intervjuet blir anonymisert slik at det ikke kan spores tilbake
til deg eller din arbeidsplass. På grunn av taushetsplikten skal det ikke på noen
tidspunkt komme fram data som kan identifisere deg. Fordelen ved deltakelse kan
være at du bidrar til å høyne kvaliteten i overgangen fra barnehage til skole for
skolestarterne.
Det er frivillig å delta
Det er frivillig å delta i prosjektet. Hvis du velger å delta, kan du når som helst trekke
samtykket tilbake uten å oppgi noen grunn. Alle dine personopplysninger vil da bli
slettet. Det vil ikke ha noen negative konsekvenser for deg hvis du ikke vil delta eller
senere velger å trekke deg.

Ditt personvern – hvordan vi oppbevarer og bruker dine opplysninger Vi
vil bare bruke opplysningene om deg til formålene vi har fortalt om i dette
skrivet. Vi behandler opplysningene konfidensielt og i samsvar med
personvernregelverket.

∙ Det er kun veileder professor Carl F. Dons og masterstudent Lill- Anita Ø.
Bensvik som vil ha tilgang til ditt intervju.

∙ Intervjuet tas opp ved bruk av lydopptak. Deretter vil intervjuet transkriberes
snarest mulig. Under transkriberingen vil navnet og kontaktopplysningene dine
bli erstatte med en kode som lagres på egen navneliste adskilt fra øvrige data.

∙ Når datamaterialet er ferdig transkribert vil du få tilsendt et utkast der
du kan kommentere ønskete endringer og/eller godkjenne

transkriberingen.

∙ Det transkriberte datamaterialet vil lagres på min enhet og slettes når det er

ferdig. ∙ Det vil ikke være mulig å kjenne igjen din deltakelse i
masteroppgaven.

Hva skjer med personopplysningene dine når forskningsprosjektet
avsluttes? Prosjektet vil etter planen avsluttes 1/8-2023. Etter prosjektslutt vil
datamaterialet med dine personopplysninger anonymiseres.
Data vil bli brukt som skissert ovenfor. Alle opplysningene vil bli behandlet uten
navn, enhet eller andre direkte gjenkjennende opplysninger.
Lydbåndopptaket av deg vil bli slettet. Det transkriberte datamaterialet vil lagres på
min enhet og slettes når det er masteroppgaven er ferdig.

Hva gir oss rett til å behandle personopplysninger om deg?
Vi behandler opplysninger om deg basert på ditt samtykke.

På oppdrag fra NTNU har Personverntjenester vurdert at
behandlingen av personopplysninger i dette prosjektet er i samsvar
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med personvernregelverket.

Dine rettigheter:
Så lenge du kan identifiseres i datamaterialet, har du rett til:

∙ innsyn i hvilke opplysninger vi behandler om deg, og å få utlevert en
kopi av opplysningene.

∙ å få rettet opplysninger om deg som er feil eller misvisende
∙ å få slettet personopplysninger om deg
∙ å sende klage til Datatilsynet om behandlingen av dine personopplysninger ∙ å få
tilsendt de transkriberte dokumentene med mulighet til å skrive kommentarer
med ønskede endringer.

Hvis du har spørsmål til studien, eller ønsker å vite mer om eller benytte deg
av dine rettigheter, ta kontakt med:

∙ Masterstudent Lill- Anita Øien Bensvik, telefon 40243147, mail: lill
anita.oien.bensvik@ou.trondheim.kommune.no

∙ Carl Fredrik Dons, veileder ved NTNU, telefon 73 55 98 33/ , 906 53
620, mail: carl.f.dons@ntnu.no

∙ NTNU’s personvernombud: Thomas Helgesen, telefon
93079038. mail: thomas.helgesen@ntnu.no.

Hvis du har spørsmål knyttet til Personverntjenester sin vurdering av prosjektet,
kan du ta kontakt med:

∙ Personverntjenester på epost (personverntjenester@sikt.no) eller på telefon:
53 21 15 00.

Med vennlig hilsen
Mastertudent Lill- Anita Ø. Bensvik
(student)

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------
Samtykkeerklæring
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Jeg har mottatt og forstått informasjon om masteroppgaven “Hvordan kan
skolelederes erfaringer fra pandemien brukes for å styrke kvaliteten på
gode overganger mellom barnehage- skole/SFO?”

og har fått anledning til å stille spørsmål. Jeg samtykker til:

◻ å delta i intervju.

Jeg samtykker til at mine opplysninger behandles frem til masteroppgaven er
avsluttet

----------------------------------------------------------------------------------------------------
(Signert av masterdeltaker, dato)
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Vedlegg 2:

Semistrukturert Intervjuguide:

Problemstilling: “Hvordan kan skolelederes erfaringer fra pandemien brukes for
å heve kvaliteten på gode overganger mellom barnehage- skole/SFO?”

1. Forskningsspørsmål: Hvordan løste skoleledere overgangen for

skolestartere under pandemien?

2. Forskningsspørsmål: På hvilken måte bidro løsningene til å heve

kvaliteten eller finne områder med behov for kvalitetsheving til

overgangen?

3. Forskningsspørsmål: Hvilke former for ledelse ble anvendt under

gjennomføringen av overgangen under pandemien?

Temaspørsmål 1: Hva tenker du generelt om overgangen mellom barnehage til
skole?

Temaspørsmål 2: Beskriv hvordan skoleledelsen gjennomførte overføringen av
skolestarterne før pandemien?

1. Kan du beskrive hvordan skolen samarbeidet med barnehagene under
overføringen?

2. Kan du beskrive hvordan skolen samarbeidet med skolestarternes
foresatte under overføringen?

3. Har du noen eksempler rundt overføringen som dere opplevde fungerte
meget bra?

4. Har du noen eksempler rundt overføringen som dere opplevde dere
ikke var fornøyde med?

5. Hvilke generelle tanker og refleksjoner har du/skoleledelsen rundt
overføringen av skolestarterne før pandemien?

Temaspørsmål 3: Beskriv så detaljert som mulig hvordan skoleledelsen
gjennomførte overføringen av skolestarterne under pandemien

1. Kan du beskrive hvilke endringstiltak som ble gjort våren 2020?
2. Ble det gjennomført andre endringstiltak fra våren 2020 til våren 2021

basert på erfaringer fra første året med pandemi?
3. Kan du beskrive hvordan skolen samarbeidet med barnehagene under

overføringen?
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4. Kan du beskrive hvordan skolen samarbeidet med skolestarternes
foresatte under overføringen?

5. Kan du beskrive hvordan dere jobbet for å trygge skolestarterne under
overgangen?

6. Har du noen eksempler på tiltak som dere opplevde fungerte meget
bra?

7. Husker du noen eksempler på tiltak som ikke fungerte så bra under
pandemien?

8. Hvilke tanker og refleksjoner sitter du igjen med rundt overføringen av
skolestarterne under pandemien?

(Hjelpelinje: Første halvår: v2020 og h 202.Andre skoleår: v 2021 h2022)

Temaspørsmål 4: Beskriv så detaljert som mulig lederutfordringer du møtte
under overføringen av skolestarterne under pandemien

1. Beskriv lederutfordringer knyttet til samarbeid med barnehagen rundt
overføringen?

2. Beskriv lederutfordringer knyttet til samarbeid med skolestarternes foresatte?
3. Beskriv lederutfordringer knyttet til tiltak for å trygge skolestarterne under

overgangen?
4. Hvilke refleksjoner sitter du igjen med rundt lederutfordringene under

pandemien?

Temaspørmål 5: Beskriv de lokale føringene du som leder fikk fra kommunen
angående overføringen av skolestarterne:

1. Beskriv hvilke lokale føringer kommunen hadde for overføringer av
skolestarterne før pandemien?

2. Beskriv hvilke lokale føringer fikk du fra Trondheim kommunen under
pandemien?

3. Hvilke refleksjoner har du rundt kommunens føringer både før og
under pandemien

Temaspørsmål 6: Reflekter om noen av skoleledelsens løsninger under
pandemien kan brukes til å heve kvaliteten for overgangen?

1. Hvilke av ledelsens endringstiltak under pandemien erfarte dere ble positive
for overføringen?
2. På hvilken måte bidro disse løsningene til å bedre kvaliteten på

overganger for skolestartere?
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3. Hvilke av endringstiltakene ønsker dere å videreføre for å øke kvaliteten
ved overgangen for skolestarterne? Dette når det gjelder:

● Samarbeidet barnehage- skole
● Samarbeid foresatte og skole
● Ordinære tiltak for å trygge skolestarternes overgang

4. Avdekket endringstiltakene noen svakheter ved tidligere overgangsrutiner? I
tilfelle hvilke?

Temaspørsmål 7: Beskriv så detaljert som mulig hvilke former for ledelse som
ble anvendt under gjennomføringen av overgangen under pandemien?

1. Hvilke implikasjoner for ledelse ble anvendt?
2. Hva slags type ledelse ble anvendt?
3. Ble det anvendt distribuert ledelse?
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